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DEWAN MAJLIS 

 

Isnin, 11 Rejab 1440/18 Mac 2019 

 

YANG DI-PERTUA 

DAN AHLI-AHLI MAJLIS 

MESYUARAT NEGARA 

 

HADIR: 

 

YANG DI-PERTUA  

 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            

Seri Lela Dato Seri Setia Awang Haji 

Abdul Rahman bin Dato Setia Haji 

Mohamed Taib, PSNB., SLJ., PHBS., PJK., 

PKL., Yang Di-Pertua Majlis Mesyuarat 

Negara, Negara Brunei Darussalam. 

 

AHLI RASMI KERANA JAWATAN 

(PERDANA MENTERI DAN 

MENTERI-MENTERI): 

 

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka  

Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 

Mu’izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum 

Sultan Haji Omar ‘Ali Saifuddien Sa’adul 

Khairi Waddien, Sultan dan Yang           

Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, 

Perdana Menteri, Menteri Pertahanan, 

Menteri Kewangan dan Menteri Hal 

Ehwal Luar Negeri, Negara Brunei 

Darussalam. 

                                                                                                                                                                

 

 

 

 

 

 

Duli Yang Teramat Mulia Paduka Seri 

Pengiran Muda Mahkota Pengiran Muda 

Haji Al-Muhtadee Billah ibni Kebawah 

Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri 

Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah 

Mu’izzaddin Waddaulah, DKMB., DPKT., 

King Abdul Aziz Ribbon, First Class (Saudi 

Arabia), The Order of the Renaissance 

(First Degree) (Jordan), Grand Cross of 

Crown Order - G.K.K. (Netherlands), 

Medal of Honour (Lao), DSO (Singapore), 

Order of Lakandula with the Rank of 

Grand Cross (Philippines), The Order of 

Prince Yaroslav the Wise, Second Class 

(Ukraine), DSO (Military) (Singapore), 

PHBS., Menteri Kanan di Jabatan 

Perdana Menteri, Negara Brunei 

Darussalam. 

                                                                                           

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila 

Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji 

Awang Isa bin Pehin Datu Perdana 

Manteri Dato Laila Utama Haji Awang 

Ibrahim, DK., SPMB., DSNB., PHBS., 

PBLI., PJK., PKL., Penasihat Khas 

Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka 

Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan 

Negara Brunei Darussalam dan Menteri 

di Jabatan Perdana Menteri, Negara 

Brunei Darussalam. (Tidak hadir atas 

urusan rasmi) 
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Yang Berhormat Pehin Orang Kaya            

Seri Kerna Dato Seri Setia (Dr.) Haji 

Awang Abu Bakar bin Haji Apong, PSNB., 

DSLJ., SMB., PHBS., PIKB., PKL., Menteri 

Hal Ehwal Dalam Negeri, Negara Brunei 

Darussalam. 

 

Yang Berhormat Pehin Udana Khatib 

Dato Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 

Badaruddin bin Pengarah Dato Paduka 

Haji Awang Othman, PSSUB., DPMB., 

PHBS., PBLI., PJK., PKL., Menteri Hal 

Ehwal Ugama, Negara Brunei 

Darussalam. 

 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 

Haji Ali bin Apong, PSNB., DPMB., PJK., 

PIKB., PKL., Menteri Sumber-Sumber 

Utama dan Pelancongan, Negara Brunei 

Darussalam. 

     

Yang Berhormat Pehin Datu Lailaraja 

Mejar Jeneral (B) Dato Paduka Seri              

Haji Awang Halbi bin Haji Mohd. Yussof, 

DPKT., SMB., PHBS., Menteri Pertahanan 

II, Negara Brunei Darussalam. 

 

Yang Berhormat Dato Seri Setia                        

Dr. Awang Haji Mohammad Isham bin 

Haji Jaafar, PSNB., DPMB., Menteri 

Kesihatan, Negara Brunei Darussalam. 

 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Haji 

Awang Abdul Mokti bin Haji Mohd Daud, 

PSNB., SPMB., PJK., PKL., Menteri                  

di Jabatan Perdana Menteri, Negara 

Brunei Darussalam.  

 

 

 

 

Yang Berhormat Dato Seri Setia               

Dr. Awang Haji Mohd. Amin Liew                

bin Abdullah, PSNB., SPMB., SNB., 

Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 

Kewangan dan Ekonomi II, Negara 

Brunei Darussalam. 

 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 

Haji Erywan bin Pehin Datu Pekerma 

Jaya Haji Mohd. Yusof, PSNB., SPMB., 

PJK., PIKB., PKL., Menteri Hal Ehwal Luar 

Negeri II, Negara Brunei Darussalam.  

 

Yang Berhormat Dato Seri Setia                        

Ir. Awang Haji Suhaimi bin Haji Gafar, 

PSNB., SPMB., SNB., PIKB., PKL.,  

Menteri Pembangunan, Negara Brunei 

Darussalam. 

 

Yang Berhormat Dato Seri Setia                        

Dr. Awang Haji Mat Suny bin Haji Mohd 

Hussein, PSNB., DPMB., PJK., Menteri 

Tenaga (Tenaga dan Tenaga Manusia)              

dan Perindustrian, Negara Brunei 

Darussalam. 

 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 

Haji Hamzah bin Haji Sulaiman, PSNB., 

DPMB., PJK., Menteri Pendidikan, Negara 

Brunei Darussalam.  

 

Yang Berhormat Dato Seri Setia Awang 

Abdul Mutalib bin Pehin Orang Kaya           

Seri Setia Dato Paduka Haji Mohammad 

Yusof, PSNB., SMB., PIKB., Menteri 

Pengangkutan dan Infokomunikasi, 

Negara Brunei Darussalam. 
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Yang Berhormat Mejar Jeneral (B) Dato 

Paduka Seri Awang Haji Aminuddin Ihsan 

bin Pehin Orang Kaya Saiful Mulok Dato  

Seri Paduka Haji Abidin, DPKT., SMB., 

Menteri Kebudayaan, Belia dan Sukan,   

Negara Brunei Darussalam.  

 

AHLI YANG DILANTIK ORANG-

ORANG YANG BERGELAR: 

 

Yang Berhormat Pehin Datu Imam          

Datu Paduka Seri Setia Ustaz Haji Awang 

Abdul Hamid bin Bakal, PSSUB., DSNB., 

PHBS., PBLI., PKL. 

 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 

Pendikar Alam Dato Paduka Seri Awang 

Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 

DPKT., DPMB., SNB., PBLI., PJK., PKLP. 

 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 

Putera Maharaja Dato Paduka Awang 

Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma 

Dewa Dato Paduka Awang  Haji Abdul 

Rahim, DPMB., SNB., PJK., PKL. 

 

AHLI YANG DILANTIK ORANG-

ORANG YANG TELAH MENCAPAI 

KECEMERLANGAN: 

 

Yang Berhormat Awang Haji Umarali bin 

Esung, PSB., PIKB., PKL. 

 

Yang Berhormat Awang Haji Abdul 

Hamid @ Sabli bin Haji Arsad, SMB. 

 

Yang Berhormat Awang Ong Tiong Oh. 

 

Yang Berhormat FDR. AR. Dayang Siti 

Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila Jasa 

Haji Abdul Rahman.   

 

Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi       

binti Abdul Haadii. 

 

Yang Berhormat Dayang Khairunnisa 

binti Awang Haji Ash’ari, PIKB. 

 

Yang Berhormat Awang Iswandy                 

bin Ahmad, PIKB. 

 

AHLI YANG DILANTIK MEWAKILI 

DAERAH-DAERAH: 

 

Yang Berhormat Pengiran Haji Ali           

bin Pengiran Maon, PSB., PJK., PIKB., 

PKL., Penghulu Mukim Berakas ‘B’,                          

Zon 1 - Daerah Brunei dan Muara. 

 

Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 

Kamis, PSB., PJK., PIKB., PKL., Penghulu 

Mukim Kota Batu, Zon 3 - Daerah Brunei 

dan Muara. 

 

Yang Berhormat Awang Haji Tahamit bin 

Haji Nudin, PSB., PIKB., Penghulu Mukim 

Gadong ‘A’, Zon 4 - Daerah Brunei         

dan Muara. 

 

Yang Berhormat Awang Haji Mohimin bin 

Haji Johari @ Jahari, Ketua Kampung 

Limau Manis, Zon 5 - Daerah Brunei dan 

Muara. 

 

Yang Berhormat Pengiran Haji Mohamed 

bin Pengiran Haji Osman @ Othman, 

PSB., PIKB., PKL., Ketua Kampung  

Masjid Lama, Pekan Muara, Sabun               

dan Pelumpong, Zon 2 - Daerah Brunei           

dan Muara. 
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 

Hamid bin Haji Mumin, PJK., PKL., 

Penghulu Mukim Liang, Zon 1 - Daerah 

Belait. 

 

Yang Berhormat Awang Hanapi                  

bin Mohd. Siput, PIKB., Ketua Kampung 

Labi I, Zon 2 - Daerah Belait.  

 

Yang Berhormat Awang Haji Abdul 

Wahab bin Apong, SUB., PJK., PIKB., 

PKL., Penghulu Mukim Tanjong Maya, 

Zon 1 - Daerah Tutong. 

 

Yang Berhormat Awang Haji Ramli           

bin Haji Lahit, PIKB., PKL., Penghulu 

Mukim Telisai, Zon 2 - Daerah Tutong. 

 

Yang Berhormat Awang Haji Emran                  

bin Haji Sabtu, SMB., PSB., PIKB., PKL., 

Penghulu Mukim Bokok, Kelima-lima 

Mukim Daerah Temburong. 

 

HADIR BERSAMA: 

 

Yang Dimuliakan Pehin Orang Kaya 

Pekerma Jaya Dato Paduka Awang             

Haji Judin Haji Asar, DPMB., SLJ., POAS., 

PHBS., PBLI., PJK., PKL., Jurutulis Majlis 

Mesyuarat Negara, Negara Brunei 

Darussalam. 

 

Yang Mulia Dayang Rose Aminah              

binti Haji Ismail, PSB., PIKB., Timbalan 

Jurutulis Majlis Mesyuarat Negara, 

Negara  Brunei Darussalam. 

 

Mesyuarat mula bersidang  

pada pukul 9.00 pagi 

 

Yang Dimuliakan Jurutulis:                           

نِ  حْم َٰ ِ الرَّ حْيمبسِْمِ اللّٰه الرَّ  Mesyuarat Pertama  

Dari Musim Permesyuaratan Kelima  

Belas Majlis Mesyuarat Negara          

bersidang pada hari ini, iaitu hari               

yang ketujuh, Isnin, 11 Rejab 1440 

bersamaan 18 Mac 2019 didahului 

dengan Doa Selamat. 

 

DOA SELAMAT 

 

Doa selamat dibacakan oleh Yang 

Dimuliakan Pehin Khatib Dato Paduka 

Awang Haji Emran bin Haji Kunchang. 

(Imam Masjid Omar ‘Ali Saifuddien). 

 

Yang  Berhormat  Yang  Di-Pertua: 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ وَبَرَكَاتهُُ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ  بِسْمِ اللّٰه  

 

  ِ مْدُ لِلّٰه أ لْح     segala puji dan syukur kepada 

ت ع ال ىَٰ  ان هُ و  ِ  سُبْح   kerana dengan limpah dan  أ للّٰه

rahmat-Nya jua kita dapat bersama-

sama hadir pada pagi ini, di Majlis 

Meyuarat Pertama Dari Musim 

Permesyuaratan Kelima Belas Majlis 

Mesyuarat Negara yang bersidang bagi 

hari yang ketujuh. Selawat serta salam                

ke atas junjungan besar kita, kaum 

kerabat para sahabat serta pengikut-

pengikut Baginda yang taat  lagi setia 

hingga ke akhir zaman. 

 

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebelum kita 

meneruskan untuk membahaskan dan 

membincangkan Rang Undang-Undang 

Belanjawan seperti biasa kita akan 

memberikan kesempatan dulu bagi 

Perkara V, Soalan-Soalan Yang Telah 

Diberi Notis untuk disoal dan dijawab 

secara lisan. Sehingga ke hari ini,                  

kita telah menyelesaikan ataupun 

menyempurnakan sebanyak 18 Soalan 

Yang Telah Diberi Notis daripada               

Ahli-Ahli Yang Berhormat dan juga            
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telah dijawab dengan sepenuhnya             

oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat yang 

berkenaan. Sekarang kita beralih kepada 

soalan-soalan yang seterusnya.  

 

Yang Dimuliakan Jurutulis: Perkara 

V, Soalan-Soalan Yang Telah Diberi 

Notis. Soalan Jawab Mulut No.19 

daripada Yang Berhormat Awang Haji 

Umarali bin Esung kepada Yang 

Berhormat Menteri Kebudayaan, Belia 

dan Sukan. 

 

Yang Berhormat Awang Haji 

Umarali bin Esung: Terima kasih           

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

dan selamat sejahtera. Kaola menyoal 

kepada Kementerian Kebudayaan, Belia 

dan Sukan mengenai bahasa Melayu. 

Bahasa Melayu, adalah bahasa rasmi 

Negara Brunei Darussalam. Ia termaktub 

dalam Bab 82, Perlembagaan Negara 

Brunei Darussalam Tahun 1959. Peranan 

dan usaha bagi membudayakan bahasa 

Melayu sewajarnyalah perlu diperkasa 

melalui pendekatan acara berterusan 

yang antara lain: 

 

1. Memupuk kesedaran anak-anak 

tentang pentingnya pengunaan 

bahasa Melayu.; 

 

2. Mengadakan kempen secara 

berterusan.; 

 

 

3. Menguatkuasakan undang-undang 

bagi menangani isu-isu atau 

kesalahan mengenainya.; 

 

4. Memberi peranan kepada sektor 

swasta bagi sama-sama 

memartabatkan bahasa Melayu.; dan 

 

5. Menubuhkan satu jawatankuasa  

khas bagi memantau perkembangan 

dan penguasaan bahasa Melayu. 

Soalan kaola, sejauh ini apakah usaha 

dan peranan pihak-pihak yang 

berkepentingan bagi memartabatkan 

bahasa Melayu di Negara                           

Brunei Darussalam?.  

 

Sekian  

اتهُُ  ك  ب ر  ةُ اللهِ و  حْم  ر  ل يْكُمْ و   و  السَّلا مُ ع 

 

Yang Berhormat Menteri 

Kebudayaan,   Belia  dan   Sukan:  

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

Terima kasih Yang Berhormat Yang             

Di-Pertua dan terima kasih kepada             

Yang Berhormat Awang Haji Umarali                

bin Esung atas soalan yang               

diketengahkan dalam perancangan 

untuk memartabatkan bahasa Melayu.  

 

Seperti mana jua moto Dewan Bahasa 

dan Pustaka ”Bahasa Jiwa Bangsa”, 

bahasa Melayu tidak boleh sama sekali 

diasingkan daripada identiti seharian 

kita. Amanah ini adalah tanggungjawab 

yang perlu kita tunaikan sebagai        

rakyat dan penduduk di negara ini. Kita 

sama-sama mempunyai peranan untuk 

memartabatkan dan mendaulatkan 

bahasa Melayu sebagai Bahasa Rasmi 

Negara. 
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Walau bagaimanapun, kita mengakui 

adalah satu cabaran kita hadapi pada 

ketika ini ialah untuk memartabatkan 

kedaulatan bahasa Melayu khususnya 

dari aspek penggunaan yang betul.             

Ke arah ini, Dewan Bahasa dan Pustaka 

telah mengambil beberapa inisiatif untuk 

mengukuhkan dan membudayakan lagi 

penggunaan bahasa Melayu di negara 

ini. 

 

1. Pelaksanaan penyelidikan bahasa 

Melayu di Negara Brunei Darussalam 

sejak tahun 2016 dalam 3 fasa.            

Fasa pertama dan kedua disasarkan 

kepada masyarakat umum dan 

ditumpukan kepada 4 perkara, iaitu: 

 

i. Penggunaan dan pemilihan 

bahasa Melayu melalui 

komunikasi dan media massa.; 

 

ii. Pengetahuan responden dan 

mengenai dasar bahasa Melayu.; 

  

iii. Tahap pengetahuan reponden 

mengenai dialek Melayu Brunei.; 

dan  

 

iv. Prospek bahasa Melayu. 

 

Purata peratusan responden  

yang menggunakan dan memilih 

bahasa Melayu melalui 

komunikasi dan media massa 

pada fasa pertama berjumlah 

hanya 46.9%. Manakala, fasa 

kedua pula menunjukkan 

peningkatan iaitu 62.7%.  

 

Ini menunjukkan penggunaan 

bahasa Melayu masih tidak 

menyeluruh dalam komunikasi 

yang perlu dipertingkatkan dalam 

kalangan masyarakat.  

 

Pada ketika ini, kita sedang 

melaksanakan fasa ke-3 yang 

bersifat lebih komprehensif, iaitu 

team penyelidik akan 

menggunakan metodologi yang 

lebih terperinci. Dapatan yang 

kita hasratkan ialah sejauh mana 

bahasa Melayu digunakan dalam 

ruang lingkup pekerjaan meliputi 

sektor awam dan swasta iaitu 

persuratan, permesyuaratan, 

penganjuran majlis dan 

seumpamanya.  

 

Tahap penguasaan bahasa 

Melayu dalam kalangan murid 

dan penuntut melalui pertuturan 

dan peraihan gred mata pelajaran 

Bahasa Melayu, dan Pengetahuan 

Ugama Islam dalam peperiksaan 

utama dan sejauh mana bahasa 

Melayu digunakan dan dikuasai 

melalui media tempatan iaitu                 

di radio dan televisyen. 

 

  laporan dapatan 

peringkat awal akan dapat 

dihasilkan pada penghujung 

tahun ini manakala dapatan-

dapatan yang lanjut akan 

dihasilkan secara berterusan.; 

 

2. Meningkatkan pemantauan 

penggunaan bahasa Melayu dan 

tulisan Jawi pada papan tanda 

bersama agensi-agensi lain yang 

diterajui oleh Autoriti Kawalan 

Bangunan dan Industri Pembinaan 
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ataupun ABCi. Hasil dari pemantauan 

yang dilaksanakan oleh Dewan 

Bahasa dan Pustaka pada tahun 

2018, sebanyak 11 papan tanda             

yang memerlukan pembetulan. 

Dimaklumkan pada tahun 2018, 

pihak Dewan Bahasa dan Pustaka 

telah menerima sejumlah lebih 

daripada 1,500 permohonan bagi 

penyemakan tulisan Jawi bagi 

manuskrip buku risalah dan papan 

tanda yang diluluskan.; 

 

3. Meneliti semula keperluan Perintah 

Bahasa Melayu dan penubuhan satu 

Lembaga Bahasa. Perkara ini akan 

saya nyatakan dalam mukadimah.; 

 

4. Pencarian bakat-bakat belia, untuk 

berkarya dalam seni tulis. Beberapa 

tahun kebelakangan ini Petunjuk 

Prestasi Utama (KPI) kita untuk 

meningkatkan untuk meningkatkan 

penulis muda kita, terlepas dari 

pencapaian. Ini meniunjukkan 

bahawa kita hendaklah 

meningkatkan usaha untuk 

menggalakkan lebih ramai individu, 

terutamanya para belia untuk 

berkarya dalam bidang penulisan 

melalui bengkel dan peraduan. Pada 

tahun 2019, kita merancangkan            

3 bengkel khusus untuk penulis 

muda.; 

 

5. Memupuk kesedaran anak-anak 

sekolah tentang pentingnya 

penggunaan bahasa Melayu    

dengan aktiviti ”Dudun Bahasa”             

dan jerayawara majalah terbitan 

Dewan Bahasa dan Pustaka yang 

diadakan   di sekolah-sekolah rendah 

dan menengah di seluruh negara                     

di sepanjang tahun dengan 

kerjasama Kementerian Pendidikan.; 

dan 

6. Mengadakan kempen dan aktiviti 

secara berterusan untuk memberi 

kesedaran dalam usaha 

memartabatkan bahasa Melayu                   

di semua peringkat masyarakat 

seperti jerayawara, kempen dan 

peraduan.  

 

Antara program yang dijalankan 

adalah seperti Kempen Bulan Bahasa 

serta Peraduan Menulis Cerpen dan 

Karangan, di samping Anugerah Duta 

Bahasa dan Anugerah Lantera 

Bahasa. Pada tahun lepas, Dewan 

Bahasa dan Pustaka telah 

mengendalikan sejumlah 21 aktiviti 

tersebut. Fokus tahun ini juga akan 

ditumpukan kepada menjadikan 

perpustakaan sebagai pusat pelbagai 

kegiatan untuk menggalakkan lebih 

ramai pengunjung di perpustakaan. 

 

Pada rumusannya, Dewan Bahasa 

dan Pustaka akan terus bekerjasama 

secara pendekatan senegara           

dalam kita memartabatkan dan 

mendaulatkan bahasa Melayu  

seperti mana jua amanah ini adalah 

tanggungjawab yang perlu kita 

tunaikan sebagai rakyat dan 

penduduk di negara ini.  

 

Sekian, terima kasih Yang Berhormat 

Yang Di-Pertua. 

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 

Yang Berhormat Awang Haji Mohimin   

bin Haji Johari @ Jahari. 
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Yang Berhormat Awang Haji 

Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 

Terima kasih Yang Berhormat Yang               

Di-Pertua. Kaola menyokong soalan  

yang dibawa oleh Yang Berhormat 

Awang Haji Umarali bin Esung, 

memartabatkan bahasa Melayu.  

 

Apa yang kaola ingin nyatakan ialah 

pemantauan iklan-iklan in a whole 

nation. Terdapat iklan menggunakan 

selain bahasa Melayu dan bahasa 

Inggeris atau mungkin ada bahasa-

bahasa lain yang dibenarkan. Terdapat 

beberapa bahasa dan tulisan asing           

yang digunakan sebagai iklan, 

hendaknya tindakan tegas diambil bagi 

mengekangkan perkara ini berterusan.  

 

Sekian terima kasih Yang Berhormat 

Yang Di-Pertua. 

 

Yang Berhormat Menteri 

Kebudayaan, Belia dan Sukan: 

Terima kasih Yang Berhormat Yang                 

Di-Pertua dan terima kasih juga        

susulan yang telah pun diketengahkan 

oleh Yang Berhormat Awang Haji 

Mohimin  bin Haji Johari @ Jahari.  

 

Seperti mana yang kaola ketengahkan 

bahawa dalam perkara kedua iaitu untuk 

meningkatkan pemantauan penggunaan 

bahasa Melayu dan tulisan Jawi pada 

papan tanda. Perkara ini, sememangnya 

diambil perhatian dan sememangnya 

perkara ini adalah di bawah bidang kuasa 

juga yang diterajui oleh Autoriti Kawalan 

Bangunan dan Industri Pembinaan dan 

kita bekerjasama seterusnya untuk 

menentukan pemantauan dilaksanakan 

dengan membuat lawatan-lawatan. Dan 

seperti mana yang telah pun kaola 

ketengahkan, hasil daripada pemantauan 

tahun lepas pada tahun 2018 banyak 

papan tanda yang memerlukan 

pembetulan. 

 

  perkara ini akan terus 

dipergiatkan dalam kita sama-sama  

memartabatkan bahasa Melayu tidak  

ada perkara-perkara ataupun bahasa 

asing yang tidak betul dalam kita 

mendaulatkan bahasa Melayu.  

perkara ini akan terus kita  tanai                 

dan perhebatkan dalam aspek 

pemantauan penggunaan bahasa Melayu 

dan tidak bercampur aduk dengan 

bahasa asing, terima kasih Yang                      

Di-Pertua.    

 

Yang Dimuliakan Jurutulis: Soalan 

No. 20 daripada Yang Berhormat FDR. 

AR. Dayang Siti Rozaimeriyanty binti 

Dato Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman. 

 

Yang Berhormat FDR. AR. Dayang 

Siti Rozaimeriyanty binti Dato                

Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman:  

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

dan selamat pagi. Yang Berhormat Yang 

Di-Pertua. Soalan di beri notis ini adalah 

mengenai dengan Hal Ehwal Pengurusan 

Bantuan Kebajikan Wanita dan             

Kanak-Kanak. Menurut statistik yang 

telah dikongsikan oleh Kementerian 

Kebudayaan, Belia dan Sukan mengenai 

dengan sektor kemasyarakatan, 

sebanyak 90 kes-kes sosial yang telah 

dilaporkan pada Ogos 2018. Termasuk 

kes keganasan rumah tangga, masalah 

keluarga, penderaan, pengabaian, 

penganiayaan seks dan sebagainya. 
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Rumah-Rumah Kebajikan yang 

disediakan oleh Jabatan Pembangunan 

Masyarakat (JAPEM) adalah sebanyak                

4 buah iaitu: 

 

1. 2 buah Rumah Taman Noorhidayah; 

dan 

 

2. 2 buah Rumah Darussakinah; 

  

Soalan saya: 

 

1. Memandangkan isu sosial dan 

pengangguran di negara ini semakin 

meningkat, apakah Pelan Induk 

Kebangsaan dan Pelan Tindakan 

Kebangasaan dalam menangani isu-

isu sosial di negara ini? Apakah status 

terkini terhadap Majlis Kebangsaan 

Isu Sosial yang telah pun ditubuhkan 

pada tahun 2008, dan langkah-

langkah yang telah diambil untuk 

menangani isu tersebut?; 

 

2. Apakah tindakan susulan (follow up) 

untuk membantu kanak-kanak ini 

selepas keluar dari Kompleks Rumah 

Kebajikan dalam membina keyakinan 

diri dan meneruskan kehidupan, 

seperti yang dilakukan oleh pihak 

Jabatan Penjara dalam membantu 

dan menyokong bekas tahanan 

penjara yang dibebaskan untuk 

diintegrasikan dan diterima kembali 

ke dalam komuniti?; dan 

 

3. Dalam hal penjagaan penghuni 

rumah kebajikan, kita memerlukan 

kakitangan perkhidmatan sosial yang 

berkelayakan kerana kita sedang 

berurusan dengan pembaikan insan 

(human repair) yang sangat 

kompleks. Berapakah tenaga pekerja 

sosial profesional yang benar-benar 

berkelulusan di bawah Kementerian 

Kebudayaan, Belia dan Sukan?, 

Adakah peruntukan perbelanjaan 

khususnya untuk program-program 

profesional bagi kanak-kanak dan 

keluarga mereka mencukupi? 

 

Sekian sahaja Yang Berhormat Yang                   

Di-Pertua. 

 

Yang Berhormat Menteri 

Kebudayaan, Belia dan Sukan:                  

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ  Terima kasih Yang   بسِْمِ اللّٰه

Berhormat Yang Di-Pertua dan terima 

kasih kepada Yang Berhormat FDR. AR. 

Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 

Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman atas 

soalan-soalan yang diketengahkan.  

 

Bagi menjawab soalan:  

 

1. Mengenai Pelan Induk Kebangsaan 

dan Pelan Tindakan Kebangsaan 

dalam menangani isu-isu sosial              

di bawah Majlis Kebangssan Isu 

Sosial serta status majlis ini. 

Dikongsikan bahawa isu sosial dan 

pengangguran adalah cabaran yang 

dihadapi oleh negara kita dan 

memerlukan tindakan bersepadu 

daripada semua pihak yang ia adalah 

salah satu fokus Majlis Kebangsaan 

Isu Sosial (MKIS).  

 

MKIS berperanan untuk menetapkan 

dasar, strategi serta hala tuju bagi 

meningkatkan keberkesanan sistem 

jaminan sosial negara selaras dengan 

Wawasan Brunei 2035. MKIS juga 

merupakan salah satu mekanisme 
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kebangsaan untuk bersama-sama  

menangani isu-isu sosial merentasi 

pelbagai sektor (cross-sectoral), 

bahawa pengangguran adalah salah 

satu daripada 12 isu sosial yang 

dikenal pasti.  

 

Dengan adanya hala tuju dan 

Pertunjuk Prestasi Utama (KPI) yang 

selaras dengan Strategi Jaminan 

Sosial, semua inisiatif MKIS ke arah 

pencapaian Wawasan Brunei 2035, 

dilaksanakan melalui 8 Pelan 

Tindakan di bawah pengendalian                

5 Jawatankuasa Khas iaitu: 

 

i Jawatankuasa Khas Kemiskinan.; 

 

ii Jawatankuasa Khas Institusi 

Keluarga Wanita dan Kanak-

Kanak.;  

 

iii Jawatankuasa Khas Isu Warga 

Emas dan Orang Kelainan 

Upaya.; 

 

iv Jawatankuasa Khas Mentaliti 

Masyarakat.; dan 

 

v Jawatankuasa Khas Kegiatan 

Tidak Bermoral dan Pencegahan 

Jenayah. 

 

Dengan adanya Pelan Tindakan dan hala 

tuju yang jelas di bawah 5 Jawatan Khas 

ini, MKIS berpendapat pada masa ini 

adalah memadai dan keperluan adanya 

Pelan Induk akan diteliti dari semasa              

ke semasa.  

 

Pada penghujung 2016, MKIS telah 

memutuskan bagi semua jawatankuasa-

jawatankuasa khas tersebut untuk 

mengkaji semula Pelan Tindakan 

masing-masing khususnya dengan 

meneliti semula setiap KPI, inisiatif       

dan program dalam Pelan-Pelan 

Tindakan Jawatankuasa khas agar lebih 

outcome oriented dan selaras dengan 

matlamat Wawasan Brunei 2035.  

 

Antara pencapaian Pelan-Pelan Tindakan 

MKIS ialah: 

 

i. Ke arah menangani pengangguran 

dalam kalangan penerima bantuan 

kebajikan bulanan yang able bodied 

dan able to work. Sebuah program 

pengupayaan bergelar Program 

TEKAD (Teguhkan Ekonomi Keluarga 

Asas Berdikari), dirancang untuk 

dilaksanakan secara rintis bermula 

pada tahun ini dengan memberikan 

insentif dan kemahiran kepada                 

100 orang penerima berkenaan 

untuk mendapatkan pekerjaan. 

Pembentukan Program TEKAD ini 

adalah berdasarkan hasil 

pelaksanaan dua kohort projek           

rintis Bantuan Kebajikan Bulanan  

100 (BKB 100) yang telah berjaya 

memberikan pekerjaan kepada               

37 orang penerima bantuan 

kebajikan bulanan dan 92 orang 

tanggungan kepada penerima BKB.; 

 

ii. Pengemaskinian pelan-pelan 

tindakan bagi isu Orang Kelainan 

Upaya, isu warga emas, institusi 

keluarga, wanita dan kanak-kanak 

telah  dan sedang giat dilaksanakan            

bagi menguatkan kesejahteraan, 

perlindungan, kemajuan mahupun 

perkembangan mereka. 
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Pengemaskinian ini juga memberi 

keutamaan kepada pemerkasaan 

golongan-golongan sasaran dalam 

memastikan hak, peluang dan akses 

secara saksama diberikan bagi 

penyertaan mereka secara penuh 

dalam masyarakat dan 

pembangunan negara di samping 

menyediakan golongan ini untuk 

menjadi produktif dan berdikari.               

Di peringkat negara, antara inisiatif 

utama di bawah pelan tindakan 

berkenaan adalah pengendalian Hari 

Keluaraga Kebangsaan yang 

bertujuan untuk mempromosi dan 

mengukuhkan institusi keluarga di 

seluruh negara.; 

 

iii. Pengutamaan usaha-usaha bagi 

menangani kegiatan tidak bermoral 

dan pencegahan jenayah berkaitan                    

5 aktiviti jenayah iaitu: 

 

a.  Penyalahgunaan dadah; 

b.  Curi; 

c.  Khalwat; 

d.  Persetubuhan haram; dan 

e.  Minuman yang memabukkan. 

 

Ke arah ini, beberapa program telah 

dibentuk melalui jawatankuasa-

jawatankuasa kerja yang berkenaan 

dengan melibatkan kerjasama 

pelbagai agensi kerajaan dan swasta 

yang mensasarkan kepada: 

 

a. Pelbagai lapisan masyarakat                                 

di kalangan penuntut, 

mahasiswa, belia, muslimah, 

jemaah masjid dan 

seumpamanya dalam 

meningkatkan kesedaran dan 

menjayakan program-program 

ini.; dan 

 

b. Pelaku jenayah atau orang yang                     

di bawah pengawasan supaya 

tidak mengulangi kesalahan 

jenayah yang sama.;  

 

iv. Pelaksanaan kajian mengenai isu 

mentaliti masyarakat telah 

menghasilkan beberapa rekomendasi 

yang mana telah diserapkan                          

ke dalam Pelan Tindakan Mentaliti 

Masyarakat untuk pelaksanaan 

program-program bersesuaian                     

di bawah 3 inisiatif utama, iaitu: 

 

a. Kurikulum Pendidikan.;  

 

b. Membudayakan sifat positif.; dan 

 

c. Penghijrahan minda masyarakat. 

 

Mengenai soalan: 

 

2. Menjurus kepada kanak-kanak                       

di bawah Kompleks Rumah Kebajikan 

(KRK). Kaola ingin mengongsikan 

bahawa kita melihat Program 

Pemulihan Jabatan Penjara adalah 

sebagai panduan sahaja kerana 

residen-residen KRK merupakan 

pesalah juvana di bawah umur. 

Matlamat kita adalah selari bagi 

penghuni pemulihan KRK iaitu untuk 

menjadikan mereka kanak-kanak 

yang baik melalui pengukuhan 

keugamaan, pendidikan dan 

kemahiran bagi memastikan tiada 

kemasukan semula (no relapse 

cases).  Di samping itu juga, mereka 
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akan didukung dan disokong supaya 

dapat hidup berdikari. 

 

Sebagai tambahan, sejak tiga tahun 

kebelakangan, dari 26 residen yang 

dibebaskan hanya seorang residen 

sahaja dimasukkan semula ke KRK 

bagi kes susah dikawal (beyond 

parental control). Dengan jumlah 

yang sedikit ini, ia sedikit sebanyak 

menunjukkan adanya keberkesanan 

terhadap program-program yang 

dijalankan di KRK. 

 

Dalam menjawab persoalan yang 

diketengahkan, tindakan susulan 

bagi residen dan penghuni yang telah 

bebas daripada KRK, ia dilaksanakan 

oleh Bahagian Keluarga, Wanita, 

Kanak-Kanak dan Kaunseling, 

Jabatan Pembangunan Maysarakat 

(JAPEM). Sebagai persediaan 

sebelum bebas, program-program 

yang bersesuaian akan diaturkan 

untuk peringkat umur dan kelulusan.  

 

Di antara program-program yang 

diselaraskan adalah: 

 

i. Penyambungan persekolahan.; 

 

ii. Mengikuti kelas kemahiran 

vokasional termasuk di Pusat 

Pembangunan Belia.; 

 

iii. Program Penempatan Pekerjaan.; 

 

iv. Menyertai Program Khidmat Bakti 

Negara (PKBN).; dan  

v. Pendaftaran di Job Centre Brunei 

untuk peluang pekerjaan bagi 

yang berumur 18 tahun ke atas. 

Seperti mana dimaklumkan awal,                   

26 orang residen pemulihan telah 

dibebaskan 3 tahun kebelakangan. 

Dikongsikan bahawa seramai                              

17 bekas residen telah memperolehi 

pekerjaan atau melanjutkan 

pelajaran dan membuka perniagaan. 

Antara pekerjaan yang diceburi 

adalah pengawal keselamatan, 

pembantu kedai, off-shore painter 

dan perniagaan sendiri seperti dalam 

bidang masakan dan buah-buahan. 

Kita juga menyalurkan 2 orang bekas 

residen untuk mengikuti Program 

Khidmat Bakti Negara. Walau 

bagaimanapun, terdapat seramai                 

7 orang bekas residen yang masih 

mencari pekerjaan. Sasaran KKBS 

mulai tahun 2019, ialah untuk 

kesemua bekas residen pemulihan 

KRK sama ada mendapat pekerjaan 

atau meneruskan pembelajaran atau 

latihan kemahiran.  

 

KKBS juga melihat kepentingan           

bagi pengawasan atau seliaan 

terhadap bekas residen setelah 

keluar dari KRK untuk dilaksanakan 

secara berterusan dalam tempoh 

yang tertentu.            Ke arah ini, kita 

akan merancang untuk 

memperluaskan tempoh pengawasan 

dan seliaan daripada 1 tahun kepada 

3 tahun bagi memastikan bekas 

residen akan terus mendapat 

bimbingan dan bantuan yang 

diperlukan dari                  segi 

membina jati diri, meningkatkan 

kemahiran dan mendapatkan 

pekerjaan melalui program-program 

tersebut di atas.;dan 
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Dalam menjawab soalan: 

 

3. Mengenai tenaga pekerja sosial, 

profesional dan peruntukan 

perbelanjaan khususnya untuk 

program-program profesional bagi 

kanak-kanak dan keluarga mereka 

mencukupi. Kita juga berpandangan 

bahawa kepentingan pengurusan 

dan pentadbiran KRK hendaklah 

dilaksanakan secara profesional 

kerana ia melibatkan pembaikan 

insan (human repair) yang sangat 

kompleks. Ke arah ini, pengurusan 

dan pentadbiran KRK hendaklah 

dilihat secara holistik bukan sahaja 

dari segi infrastruktur tapi apa yang 

lebih penting ialah sumber tenaga 

manusia di samping program-

program yang berkesan. JAPEM  

telah mengaturkan secara berterusan           

agar tenaga kerja KRK mengikuti 

pelbagai latihan dan kursus yang 

berkaitan termasuklah kursus 

kaunseling, kepimpinan dan 

pengurusan serta penempatan                    

di agensi tempatan seperti Jabatan 

Penjara dan Pusat  Al-Islah.  

Dalam masa yang sama, sukacita 

dikongsikan bahawa pada tahun 

2018, Jabatan Audit telah pun 

melaksanakan pengauditan secara 

menyeluruh termasuk program-

program yang dijalankan bagi 

membantu residen KRK. KKBS 

menyambut baik beberapa saranan 

daripada laporan audit tersebut              

dan sebagai usaha berterusan 

perancangan telah dibuat untuk 

mendatangkan khidmat konsultan 

yang berpengalaman untuk membuat 

penilaian KRK yang akan difokuskan 

terhadap kesesuaian fasiliti, 

kemahiran dan keupayaan tenaga 

kerja dan keberkesanan program-

program pemulihan dan latihan. 

  

Kementerian juga telah pun mula 

memperbaiki program-program 

pemulihan di KRK secara dalaman 

seperti mekanisme penilaian 

pencapaian yang lebih komprehensif 

dengan menggunakan matrik dan 

KPI. Di samping itu, KRK juga 

mempunyai 3 Jawatankuasa dan 

Lembaga yang berperanan sebagai 

pihak neutral untuk melihat kepada 

pengendalian fasiliti ini iaitu 

Jawatankuasa Pembebasan, 

Lembaga Pelawat dan Lembaga 

Penasihat. Sebarang rekomendasi 

yang dikemukakan oleh badan-badan 

ini diambil kira dan diambil tindakan 

untuk kesesuaian oleh pihak KRK. 

 

Dari segi peruntukan, bagi 

mengadakan aktiviti dan program 

harian dan bulanan ia adalah 

mencukupi. Akan tetapi kita 

hendaklah memaksimumkan 

penggunaannya kepada program-

program yang terancang dan 

berkesan bagi memberikan nilai 

tambah. Dalam pada itu, KRK akan 

terus bekerjasama dengan rakan-

rakan strategik khususnya dalam 

pelaksanaan program dan semasa 

pengintegrasian semula dalam 

masyarakat termasuk bagi 

memberikan latihan, kemahiran dan 

pekerjaan seperti mana yang 

diketengahkan dalam menjawab 

Soalan No. 2 tadi.  
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Sekian terima kasih Yang Berhormat 

Yang Di-Pertua. 

 

Yang Dimuliakan Jurutulis: Soalan 

No. 21 daripada Yang Berhormat 

Pengiran Haji Ali bin Pengiran Maon 

kepada Yang Berhormat Menteri 

Kebudayaan, Belia dan Sukan. 

 

Yang Berhormat Pengiran Haji Ali 

bin Pengiran Maon: Terima kasih  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  

 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

dan salam sejahtera. 

 

Soalan Program Bantuan Kebangsaan 

bagi mereka yang kurang 

berkemampuan kaola tujukan kepada 

Yang Berhormat Menteri Kebudayaan, 

Belia dan Sukan. 

 

Semasa Pembukaan Majlis Mesyuarat 

Negara Ketiga Belas pada 6 Mac 2017 

yang lalu, Program i-Ready telah 

diperkenalkan yang objektif utamanya 

ialah bagi meningkatkan keboleh pasaran 

dan peluang pekerjaan siswa dan siswi 

yang menganggur melalui penempatan  

3 tahun sebagai pelatih di organisasi 

yang mengambil bahagian.  

 

Peruntukan bagi program ini ialah bagi 

mereka dari kalangan graduan yang 

belum bekerja. Perlu juga diketahui, ada 

juga golongan yang susah yang bukan 

dari golongan graduan yang belum ada 

pekerjaan.  

 

Adalah difahamkan Kementerian 

Kebudayaan, Belia dan Sukan ada 

menyediakan Bantuan Kebajikan 

Bulanan bagi membantu meringankan 

bebanan individu atau keluarga yang 

penghidupan mereka susah dan tidak 

berpengharapan. 

 

Kaola ingin tahu, adakah sebarang 

perancangan bagi pihak kementerian 

untuk mengadakan satu program bagi 

mereka yang kurang berkeupayaan 

dengan memberikan mereka kemahiran 

dalam apa jua bidang pekerjaan untuk 

meringankan beban kehidupan mereka. 

 

Sekian sahaja terima kasih Yang 

Berhormat Yang Di-Pertua. 

 

Yang Berhormat Menteri 

Kebudayaan, Belia dan Sukan:                 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ  Terima kasih Yang بسِْمِ اللّٰه

Berhormat Yang Di-Pertua dan setinggi 

menjunjung kasih kepada Yang 

Berhormat Pengiran Haji Ali bin Pengiran 

Maon atas soalan yang diketengahkan 

mengenai program bagi mereka yang 

kurang berkemampuan. 

 

Sebagai perkongsian, KKBS sentiasa            

dan akan terus memberikan penekanan 

dan keutamaan terhadap pemerkasaan 

golongan sasaran, termasuk golongan 

yang berpendapatan rendah dengan 

menyediakan kemahiran, peluang 

pekerjaan dan peluang keusahawanan 

agar golongan ini serta tanggungan 

mereka dapat hidup berdikari dan keluar 

dari kitaran kemiskinan. Sememangnya 

KKBS, sudah ada dan sedang 

melaksanakan program-program untuk 

meningkatkan ekonomi dan kualiti 

kehidupan mereka yang bermatlamat 

untuk menggalakkan mereka terus 
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berusaha tanpa bergantung kepada 

bantuan sahaja. 

 

Pada tahun ini, usaha ini akan diteruskan 

lagi dengan menentukan setiap program 

adalah berkesan. Oleh itu, apa jua 

program yang mempunyai impak                

akan dipertingkatkan, manakala program 

yang sebaliknya akan dikemaskinikan                            

di samping menentukan inisiatif-inisiatif 

yang baharu untuk memberikan                   

nilai tambah. Misalannya dengan 

meningkatkan bekerjasama dengan 

agensi-agensi swasta menerusi 

Corporate Social Responsibility (CSR). 

Bagi apa jua program yang dilaksanakan, 

matlamat kita tetap pada menyediakan 

kemahiran, peluang pekerjaan dan 

peluang keusahawanan kepada golongan 

berkenaan. 

 

Antara program-program yang 

dimaksudkan adalah: 

 

i. Program Pelan Pekerjaan. 

 

     Peluang pekerjaan dicarikan dan 

ditawarkan kepada penerima-

penerima bantuan dan 

tanggungannya yang berupaya dan 

boleh bekerja dengan kerjasama Job 

Centre Brunei dan perundingan 

bersama syarikat-syarikat swasta 

yang bersesuaian.  

 

Dikongsikan sejak April 2016, 

sebanyak 101 orang yang telah 

berjaya mendapat pekerjaan dan 

masih bekerja. KKBS menyasarkan 

jumlah ini untuk ditingkatkan kepada 

200 orang penerima BKB dan 

tanggungan mereka untuk mendapat 

pekerjaan pada tahun 2019.; 

 

ii. Program Berniaga dari Rumah.  

 

Ini memberikan bimbingan dan 

bantuan keusahawanan bagi 

penerima yang berkeinginan untuk 

memulakan perniagaan. Antara 

inisiatif yang dilaksanakan adalah 

kerjasama dengan rakan strategik 

dalam pembangunan kapasiti, 

bantuan kewangan dan pendedahan 

kepada pengurusan perniagaan dan 

pemasaran.  Dikongsikan sejak April 

2016, daripada 68 orang yang 

mengikuti program ini,     

38 orang masih bergiat aktif 

menjalankan perniagaan mereka.; 

 

iii.  Program Perkasa Komuniti.  

Ia menyalurkan penerima bantuan 

untuk  mengikuti latihan                 

kemahiran dan  vokasional di Pusat 

Pembangunan Belia seperti kursus 

masakan, katering, kursus terapi 

kecantikan, kursus Autocad, kursus 

Basic Refrigeration, Air-conditioning 

and Basic Plumbing antara lainnya. 

Sejak 2013, seramai 146 orang telah 

dibantu melalui program ini.  Sukacita 

dikongsikan juga mulai 2017 peserta 

Program Perkasa Komuniti juga 

disalurkan ke Pusat Pembangunan 

Kapasiti di bawah Kementerian 

Tenaga (Tenaga dan Tenaga 

Manusia) dan Peridustrian, jika 

berhasrat untuk mengikuti kursus 

yang ditawarkan di sana.;  
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iv. Program Inovasi Belia 

Berwawasan.  

     Program ini memperkasa jati diri dan 

minda belia dan meningkatkan 

pegetahuan asas pendidikan yang 

dikhususkan kepada anak atau 

tanggungan yang penerima bantuan 

yang tidak lagi bersekolah dan tidak 

bekerja dalam lingkungan umur 16 

hingga 21 tahun.  Ia, melibatkan 3 

fasa aktiviti iaitu: 

 

a. Para peserta akan mengikuti 

Program Khidmat Bakti Negara 

(PKBN) selama 3 bulan bagi 

membangun jati diri dan minda 

mereka;  

 

b. Mengikuti Latihan Kemahiran 

Asas Abad Ke-21 selama 3 bulan 

di Politeknik Brunei yang 

dikendalikan secara gandingan 

ataupun mentor-mentee yang 

setiap peserta akan digandingkan 

dengan seorang pelajar Politeknik 

Brunei sebagai pembimbing; dan  

 

c. Menjalani penempatan kerja 

selama 3 bulan di beberapa buah 

syarikat untuk mendedahkan 

para peserta ke alam pekerjaan 

yang sebenar dan seterusnya 

meningkatkan peluang pekerjaan 

dan kebolehpasaran peserta.  

Sejak Disember 2016, seramai  

33 orang anak atau               

tanggungan penerima telah 

mengikuti Program Inovasi                                  

Belia Berwawasan (PIBB). 

Dikongsikan, 14 orang 

daripadanya telah bekerja dan 

seorang lagi melanjutkan 

pelajaran, manakala seramai              

11 orang peserta telah tamat  

fasa pertama latihan PKBN            

baru-baru ini dan kini memulakan 

fasa kedua di Politeknik Brunei.  

Memandangkan keberkesanan 

program PIBB dalam mengubah 

mentaliti anak-anak penerima 

bantuan, pihak kementerian 

berhasrat untuk menggabungkan 

Program Perkasa Komuniti                   

ke dalam Program PBB. 

 

V. Selain program-program ini, KKBS 

juga telah menjalankan projek rintis 

iaitu projek BKB 100 hasil daripada 

hala tuju MKIS.   Seramai 100 orang 

penerima Bantuan Kebajikan bulanan 

telah dipilih untuk mengikuti Program 

Pengupayaan yang telah saya 

utarakan tadi.  

  

Tanggungan mereka juga disarankan 

untuk mengikuti PBB hasil daripada 

projek rintis BKB 100 yang berakhir 

pada Disember 2017. Seramai                    

6 orang penerima BKB telah berjaya 

mendapat pekerjaan, 23 orang 

menjalankan perniagaan, 7 orang 

mengikuti kursus latihan dan                     

92 orang tanggunggan BKB telah 

mendapat pekerjaan. 

 

Seterusnya kohort kedua BKB, telah 

dimulakan pada bulan Februari 2018 

dan kali ini projek ditumpukan 

kepada mencarikan pekerjaan.  

Sejauh ini, seramai 31 peserta telah 

berjaya mendapat pekerjaan.  
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Kaola juga ingin mengongsikan 

bahawa kita mempunyai fasiliti yang 

dinamakan Pusat Pembangunan  

Belia dan hasrat kita ataupun 

keutamaan juga diberikan kepada 

tanggungan anak di bawah Bantuan 

Kebajikan bulanan untuk 

meneruskan pembelajaran untuk 

diberikan kemahiran di Pusat 

Pembangunan Belia.   

 

Sekian, terima kasih Yang Berhormat 

Yang Di-Pertua. 

 

Yang Dimuliakan Jurutulis: Soalan 

seterusnya, Soalan No. 22 daripada Yang 

Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad 

kepada Yang Berhormat Menteri                         

di Jabatan Perdana dan Menteri dan 

Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 

 

Yang Berhormat Awang Iswandy 

bin Ahmad: Terima kasih,                            

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  

Soalan kaola ditujukan kepada Yang 

Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 

dan Menteri dan Menteri Kewangan dan 

Ekonomi II mengenai persiapan negara 

menangani krisis ekonomi kewangan.   

 

Dunia telah menyaksikan krisis 

kewangan global pada tahun 2007 dan 

2008 serta diikuti dengan penurunan 

harga minyak selepas itu.  Setentunya 

keadaan ekonomi outlook susah dijangka 

dan terus akan bergolak.   

 

Kaola bertanya, apa persiapan jangka 

masa pendek, sederhana dan panjang 

untuk negara bagi menangani mana-

mana krisis yang berkaitan dengan 

ekonomi dan kewangan supaya kita lebih 

bersedia lebih awal lagi dan tidak hanya 

akan reaktif apabila ia berlaku.  Terima 

kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua: 

Sebelum Yang Berhormat Menteri                      

di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri 

Kewangan dan Ekonomi II menjawab, 

harus kitani ingat, saya kira tidak 

mungkin kitani dapat ramalkan apa      

yang kita hadapi pada waktu yang akan 

datang.  Jadi, macam manapun, kitani 

membuat persediaan, Persediaan itu 

mungkin tidak akan relevan dalam satu 

ketika apabila ada dalam satu keadaan 

yang memerlukan kita react. Reactive 

itu, bukannya satu retrieve tapi reactive 

itu dilihat secara positif adalah satu 

keadaan yang baik. Silakan Yang 

Berhormat Menteri di Jabatan Perdana  

Menteri dan Menteri Kewangan dan 

Ekonomi II. 

 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 

Perdana Menteri dan Menteri 

Kewangan dan Ekonomi II:   Terima 

kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  

 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

Terima kasih jua Yang Berhormat Yang 

Di-Pertua atas intervention tadi, memang 

selari apa yang akan kaola sampaikan. 

Terima kasih, jua kepada Yang 

Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad  

atas soalannya mengenai persiapan 

negara menangani krisis ekonomi dan 

kewangan. 

 

Sebagaimana jua di negara-negara lain, 

ekonomi negara kita terdedah kepada 

faktor-faktor luar ataupun external 
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factors yang di luar kawalan kita.  

Sebagai contoh, perang perdagangan 

merupakan satu faktor keluaran yang 

boleh memberi kesan kepada ekonomi 

negara atau mana-mana negara.   

 

Melihat kepada krisis yang pernah            

terjadi sejak 20 tahun yang lepas seperti 

Asian Financial Crisis pada tahun 1997. 

Dotcom bubble pada tahun 2000 - 2002 

dan Global financial crisis pada tahun 

2008 yang ekonomi Negara Brunei 

Darussalam telah terjejas kerana 

jatuhnya harga minyak dan gas.  Semasa 

krisis-krisis ini  dengan harga 

minyak terus pulih dengan cepat, maka 

ekonomi negara tidak terjejas secara 

drastik.   

 

Berbeza dengan situasi pada masa ini, 

kita sedang menghadapi low oil price 

environment iaitu harga minyak adalah 

rendah dalam jangka masa yang 

panjang.  Oleh itu, kekukuhan kestabilan 

fiskal negara adalah sangat penting dan 

juga memastikan ekonomi yang 

mampan. 

 

Semasa pembentangan kaola terhadap 

kertas cadangan Rang Undang-Undang 

(2019) Perbekalan, 2019/2020 tempoh 

hari, kaola telah menyentuh dengan 

terperinci beberapa inisiatif kerajaan bagi 

menjana fiskal yang kukuh dan 

kepelbagaian ekonomi.  Perkara yang 

sama juga telah kaola terangkan semasa 

sesi muzakarah bersama Ahli-Ahli Yang 

Berhormat Mesyuarat Negara dengan 

Kementerian Kewangan dan Ekonomi 

pada penghujung bulan Januari 2019.  

  

Inisiatif-inisiatif ini, adalah penting 

kerana kita tidak mengetahui apa saja 

krisis ekonomi yang akan kita hadapi 

pada masa akan datang.   

dengan kekukuhan dan kestabilan fiskal 

dan kepelbagaian ekonomi, ia akan 

menjadi tulang belakang untuk 

menangani apa jua krisis-krisis ekonomi 

dan kewangan.   

 

Sekian sahaja yang dapat kaola 

sampaikan bagi menjawab persoalan 

yang diajukan oleh Yang Berhormat 

Awang Iswandy bin Ahmad. terima kasih, 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. 

 

Yang Dimuliakan Jurutulis: Soalan 

seterusnya iaitu Soalan No. 23, yang 

akan dicadangkan oleh Yang Berhormat 

Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato 

Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin 

Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka 

Awang Haji Abdul Rahim kepada Yang 

Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 

Menteri dan Menteri Kewangan dan 

Ekonomi II. 

 

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 

Putera Maharaja Dato Paduka 

Awang Haji Abdul Ghani bin        

Pehin Datu Pekerma Dewa Dato 

Paduka Awang  Haji Abdul Rahim: 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan  

Ahli-Ahli Yang Berhormat. 

 

Soalan No. 23 ditujukan kepada Yang 

Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 

Menteri dan Menteri Kewangan                            

dan Ekonomi II, iaitu berkenaan             

dengan cadangan penubuhan Dana 

Pembangunan Hartanah Orang Melayu.  



PAGI HARI ISNIN, 11 REJAB 1440/18 MAC 2019 
  

19 

Dengan ini, saya mengumumkan untuk 

menarik balik soalan tersebut kerana 

telah saya suarakan semasa 

menyembahkan ucapan Sembah 

Menjunjung Kasih Kehadapan Majlis 

Kebawah Duli Yang Maha Mulia           

Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang             

Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam 

pada hari kedua, tempoh hari yang            

telah pun mendapat jawapan daripada 

Yang Berhormat tersebut.   

 

Sekian terima kasih, Yang Berhormat 

Yang Di-Pertua. 

 

Yang Dimuliakan Jurutulis: Soalan 

No. 24 daripada Yang Berhormat Awang 

Ong Tiong Oh kepada Yang Berhormat 

Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan 

Menteri Kewangan dan Ekonomi II. 

 

Yang Berhormat Awang Ong Tiong 

Oh: Terima kasih, Yang Berhormat   

Yang Di-Pertua. Soalan kaola mengenai 

Tabung Amanah Pekerja (TAP) dan Skim 

Pencen Caruman Tambahan (SCP).   

 

Sebelum penggunaan secara digital pada 

tahun 2016, Tabung Amanah Pekerja 

(TAP) menguruskan jumlah transaksi 

yang banyak dan setiap pendaftaran 

secara manual.  Akhir-akhir ini, terdapat 

aduan daripada orang ramai mengenai 

sumbangan bulanan TAP dan SCP hilang 

daripada penyata mereka. Aduan ini 

dibuktikan dengan pembayaran yang 

dibuat oleh majikan dengan resit-resit 

yang dikeluarkan oleh TAP dan SCP.   

 

Sistem e-Amanah hanya membenarkan 

pemegang akaun untuk memperolehi 

penyata lima tahun kebelakangan kecuali 

jika pemegang akaun membuat 

permohonan untuk memperolehi 

keseluruhan penyata secara bertulis.  

Perkara ini telah menimbulkan 

kebimbangan orang ramai sama ada 

penyata mereka yang terdahulu 

mempunyai masalah yang sama.   

 

Saya ingin tahu: 

 

1. Siapakah yang patut dirujuk oleh 

orang ramai untuk mempercepatkan 

proses pembetulan bagi aduan 

tunggakan tersebut?; dan 

 

2. Jika aduan tersebut terbukti benar, 

adakah wang sumbangan akan 

dikembalikan secara kebelakangan 

agar pekerja tersebut dapat 

memperolehi hasil sumbangan 

mereka serta hasil dari faedah yang 

terkumpul? 

Sekian, terima kasih. 

 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 

Perdana Menteri dan Menteri 

Kewangan dan Ekonomi II:  Terima 

kasih, Yang Berhormat Yang Di-Pertua 

dan terima kasih juga kepada Yang 

Berhormat Awang Ong Tiong Oh atas 

soalan yang dikemukakan. 

 

Untuk penerangan yang lebih lanjut dan 

mendalam, kaola akan serahkan kepada 

rakan sejawatan kaola yang juga 

bertanggungjawab ke atas isu yang 

dibangkitkan.   

 

Kaola hanya akan mengongsikan untuk 

makluman bersama bahawa institusi-

institusi kewangan pada lazimnya 

mempamerkan maklumat simpanan 
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untuk beberapa bulan sahaja.  Dari itu, 

inisiatif TAP untuk mempamerkan 

maklumat simpanan pencarum untuk 

jangka masa lima tahun kebelakangan 

merupakan satu langkah yang lebih baik 

kepada ahli-ahli TAP.   

 

Sekian sahaja yang dapat kaola 

sampaikan, terima kasih, Yang 

Berhormat Yang Di-Pertua. 

 

Yang Berhormat Menteri 

Kebudayaan, Belia dan Sukan:  

  Terima kasih, 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan 

terima kasih juga kepada Yang 

Berhormat Awang Ong Tiong Oh atas 

soalan yang dikemukakan iaitu mengenai 

Tabung Amanah Pekerja (TAP) dan Skim 

Pencen Caruman Tambahan (SCP).  

Kaola menjawabnya selaku Pengerusi 

Tabung Amanah Pekerja. 

 

Untuk makluman Yang Berhormat, salah 

satu objektif TAP adalah untuk mengutip 

caruman ahli dan memastikan ahli 

memperolehi semula semua simpanan 

mereka dengan mudah dan tepat.   

 

Merujuk kepada soalan Yang Berhormat, 

isu yang dikemukakan ialah sebelum 

pengenalan sistem online e-Amanah, 

terdapat ketidakselarasan maklumat 

yang diberikan.  isu ini telah dapat 

ditangani dan ini tidak menjejaskan 

simpanan ahli dan jumlah caruman dan 

dividen dikreditkan ke dalam akaun ahli. 

 

Sejak kebelakangan ini, isu berkaitan 

dapat ditangani dengan efektif dan 

berkesan.  Walau bagaimanapun, jika 

terdapat isu-isu seumpama ini dan isu-

isu lain mengenai TAP, ahli-ahli TAP 

bolehlah menghubungi terus mana-mana 

kaunter TAP. 

Kaola ingin menambah sedikit, 

barangkali isu-isu ini ada ‘bisainya’,               

ia berbentuk operational untuk 

dibincangkan terus dengan pihak TAP 

ataupun pihak-pihak yang berkenaan 

tanpa menunggu Persidangan Majlis 

Mesyuarat Negara. 

 

Sekian sahaja yang dapat kaola 

sampaikan. Terima kasih, Yang 

Berhormat Yang Di-Pertua. 

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya kira 

cukuplah dulu kita membincangkan 

Perkara V, Soalan-Soalan Yang Telah 

Diberi Notis kerana kita masih lagi 

mempunyai perkara yang amat 

mustahak untuk kita selesaikan bagi kita 

untuk membincangkan dan meluluskan 

iaitu Rang Undang-Undang Belanjawan 

yang telah pun dicadangkan oleh Yang 

Berhormat Menteri di Jabatan Perdana 

Menteri dan Menteri Kewangan dan 

Ekonomi II.   

 

Maka bagi membolehkan Rang Undang-

Undang ini diteliti dan dibahaskan                 

satu per satu di peringkat Jawatankuasa, 

saya tangguhkan Persidangan Majlis 

Mesyuarat Negara ini dan kita bersidang 

semula di peringkat Jawatankuasa 

sepenuhnya. 

 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 

(Mesyuarat bersidang sebagai 

Jawatankuasa) 
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Yang Berhormat Pengerusi:                   

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang  بسِْمِ اللّٰه

Berhormat.  Kita sekarang bersidang           

di peringkat Jawatankuasa bagi 

menimbangkan dan membahaskan Rang 

Undang-Undang (2019) Perbekalan, 

2019/2020.  Pada pada hari Sabtu yang 

lalu di sebelah petang di peringkat 

Jawatankuasa ini juga, kita telah pun 

mendengar kenyataan mukadimah 

daripada Yang Berhormat Menteri Hal 

Ehwal Ugama, yang membentangkan 

objektif utama dalam penyediaan 

belanjawan bagi kementeriannya.   

 

Bersama saya di sini, terdapat senarai 

Ahli Yang Berhormat yang suka untuk 

turut serta dalam membahaskan atau 

membuat kenyataan terhadap Tajuk ini. 

Sebelum itu, saya memberikan ruang 

perbincangan ini untuk menyambung 

semula Tajuk Kementerian Hal Ehwal 

Ugama.  Saya difahamkan bahawa Yang 

Berhormat Menteri Pendidikan ingin 

untuk membuat kenyataan bagi 

menjawab beberapa soalan dan 

pertanyaan daripada Ahli-Ahli Yang 

Berhormat yang belum sempat dijawab.  

Sekarang saya persilakan Yang 

Berhormat Menteri Pendidikan. 

 

Yang Berhormat Menteri 

Pendidikan: Terima kasih. Yang 

Berhormat Pengerusi.  Sebenarnya dari 

pandangan Kementerian Pendidikan 

semua soalan yang telah pun diutarakan 

telah pun dijawab, sebagaimana yang 

dapat.  Mungkin ada satu saja soalan 

yang belum dijawab mengenai apakah 

tindakan Kementerian Pendidikan untuk 

menangani masalah merokok di luar 

sekolah.  Tetapi usulnya perkara-perkara 

ini di luar jurisdiksi Kementerian 

Pendidikan, apa yang selama ini dibuat 

oleh Kementerian Pendidikan ialah untuk 

memberikan kesedaran kepada pelajar-

pelajar dan penuntut-penuntut di Negara 

Brunei Darussalam mengenai masalah 

merokok ini dan juga menanganinya                        

di dalam kawasan sekolah-sekolah                          

di Negara Brunei Darussalam ini. 

 

Kementerian Pendidikan juga 

bekerjasama dengan agensi-agensi 

kerajaan yang lain untuk memperluaskan 

lagi kesedaran kepada seluruh 

masyarakat mengenai keburukan 

merokok ini dan masalah-masalah 

kesihatan yang akan dihadapi jika ia 

berleluasa dan berterusan. Itu sahaja 

yang dapat dikongsikan Yang Berhormat 

Pengerusi. 

 

 Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 

Yang Berhormat. Saya persilakan          

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Dalam Negeri yang suka untuk membuat 

kenyataan tambahan. 

 

Yang Berhormat Menteri Hal          

Ehwal Dalam Negeri: Terima kasih.                        

Yang Berhormat Pengerusi.    

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

 

Kaola sukacita untuk memberikan 

penjelasan lanjut atau tambahan kepada 

penjelasan yang telah diberikan oleh 

Yang Berhormat Menteri Pendidikan 

mengenai soalan yang dkemukakan              

oleh Yang Berhormat FDR. AR. Dayang 

Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri Laila 

Jasa Haji Abdul Rahman mengenai               

fire safety di sekolah-sekolah.   
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Kaola mengucapkan ribuan terima kasih 

kepada Yang Berhormat FDR. AR. 

Dayang Siti Rozaimeriyanty binti Dato 

Seri Laila Jasa Haji Abdul Rahman 

mengenai fire safety atau keselamatan, 

kebakaran di sekolah-sekolah dan ingin 

menjelaskan mengenai sebab-sebab 

berlakunya non-compliance atau 

ketidakpatuhan kepada piawaian Fire 

Safety Order berikutan pemeriksaan dari 

Jabatan Bomba dan Penyelamat iaitu 

ialah: 

 

1. Fire Alarm ataupun Fire Alarm and 

Break Glass dalam keadaan rosak.; 

 

2. Alat-alat pemadam api yang ada 

dalam keadaan mansuh (expired).; 

 

3. Sistem Hose Reel dalam keadaan 

rosak.; dan 

 

4. Laluan keluar terhalang. 

 

Dalam masa yang sama, abiskoala 

sukacita menghargai akan inisiatif pihak 

Kementerian Pendidikan dengan 

kerjasama Jabatan Bomba dan 

Penyelamat dalam melaksanakan 

tindakan-tindakan tambahan dan 

sampingan  ke arah meningkatkan 

kesiapsiagaan pihak sekolah dalam 

menangani sebarang kemungkinan 

kecemasan melibatkan kebakaran.   

 

Antara program yang telah dilaksanakan 

ialah: 

 

1. Program melatih warga petugas 

Kementerian Pendidikan iaitu fire 

marshall dan mejalankan latihan 

evakuasi kecemasan sekolah atau 

pun fire drill.; dan 

 

2. Jabatan Bomba dan Penyelamat 

merupakan ahli kepada Health  

Safety Security Environment (HSSE) 

Kementerian Pendidikan dalam 

memberikan nasihat keselamatan 

dari aspek kecemasan kebakaran, 

pemeliharaan sistem pencegah 

kebakaran dan isu-isu bermusim. 

Seramai 145 orang peserta telah pun  

mengikuti Kursus Fire Marshall pada 

tahun 2018 dan seramai 161 orang 

dirancang untuk mengikuti Kursus Fire 

Marshall pada tahun 2019. 

 

Mengenai fire drill, sebanyak 36 buah 

sekolah termasuk sekolah kerajaan dan 

swasta dan melibatkan seramai 11,619 

peserta telah mengikuti Kursus Fire Drill 

pada tahun lepas dan ini akan diteruskan 

lagi pada tahun 2019.  

 

Sekian sahaja maklumat tambahan yang 

dapat kaola berikan  Yang Berhormat 

Pengerusi. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 

persilakan Yang Berhormat Menteri                     

di Jabatan Perdana Menteri.  Silakan. 

 

Yang Berhormat Menteri di Jabatan 

Perdana Menteri: Terima kasih              

Yang Berhormat Pengerusi.  

 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

 

Kaola ingin memberikan jawapan 

penerangan lanjut kepada beberapa 

soalan yang telah diajukan oleh 

beberapa orang Ahli Yang Berhormat, 
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terutama sekali jawapan mengenai 

soalan yang dikemukakan oleh Yang 

Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar 

Alam Dato Paduka Seri Awang                         

Haji Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu, 

iaitu mengenai penglibatan pegawai                   

dan kakitangan perkhidmatan awam 

dalam aktiviti perniagaan. 

 

Walaupun, kaola telah menjawabnya 

pada hari Rabu, 13 Mac yang lalu, kaola 

ingin memberikan penjelasan lanjut lagi.  

Dalam hal ini, adalah dimaklumi bahawa 

terdapat sebahagian daripada kalangan 

pegawai dan kakitangan kerajaan yang 

membuat pekerjaan luar dan usaha-

usaha perniagaan kecil serta sambilan 

bagi menampung perbelanjaan keluarga 

masing-masing. 

 

Pada asasnya setiap pegawai dan 

kakitangan kerajaan dikawal oleh 

Peraturan-Peraturan Pegawai-Pegawai 

Kerajaan (General Order ).  Menurut               

Bab 5, menyatakan bahawa keseluruhan 

masa seorang pegawai adalah di bawah 

kawalan kerajaan dan ini memberi                  

kuasa kepada ketua jabatan                           

untuk mengarahkan pegawai dan 

kakitangannya untuk bekerja pada                

bila-bila masa. 

 

Walau bagaimanapun, pihak kerajaan 

masih memberikan kelonggaran bagi 

penjawat awam untuk terlibat dalam 

membuat pekerjaan luar dan usaha-

usaha perniagaan kecil secara sambilan 

bagi menampung perbelanjaan keluarga 

masing-masing. 

 

Peraturan dan garis panduan berkenaan 

telah dilaksanakan sejak tahun 1959 

yang antara lainnya memerlukan 

penjawat awam berkenaan yang ingin 

berusaha itu hendaklah dipastikan 

mematuhi syarat-syarat berkenaan: 

 

1. Lebih dahulu mendapatkan 

kebenaran daripada Jabatan Perdana 

Menteri melalui ketua jabatan 

masing-masing.; 

 

2. Mematuhi semua peraturan dan 

lesen yang berkaitan dengan 

pekerjaan ataupun perniagaan yang 

dilakukan secara sambilan.; 

 

3. Tidak membuat perniagaan dalam 

waktu-waktu bekerja termasuk tidak 

keluar pejabat kerana urusan 

pekerjaan ataupun perniagaan 

tersebut.; 

 

4. Mematuhi waktu-waktu bekerja yang 

telah ditentukan.; 

 

5. Tidak menjadikan kepentingan diri 

mereka bertentangan (in conflict) 

dengan tugas rasmi mereka.; 

 

6. Menyelesaikan dan tidak 

menjejaskan kerja-kerja pejabat.; 

 

7. Tidak menggunakan peralatan 

pejabat sendiri seperti komputer, 

mesin faks, telefon, alat-alat tulis  

dan sebagainya bagi tujuan peribadi 

tersebut termasuklah kenderaan             

dan mesin-mesin komputer dan 

sebagainya.; dan 

 

8. Tidak dibenarkan mengambil 

bahagian dalam sebarang tawaran 

ataupun tender kerajaan.   
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Peraturan-peraturan yang ini 

bolehlah dirujuk kepada Peraturan-

Peraturan Pegawai-Pegawai Kerajaan 

(dalam Kelakuan dan Tatatertib) 

yang terdapat dan terpakai hingga 

sekarang ini untuk makluman 

bersama. 

Adalah juga dimaklumkan bahawa 

kebenaran yang dimaksudkan tadi akan 

ditarik balik jika prestasi kerja pegawai 

dan kakitangan berkenaan didapati 

menurun disebabkan pekerjaan luar 

ataupun perniagaan kecil sambilan itu. 

Ketua jabatan perlulah memantau 

prestasi mereka dari semasa ke semasa 

dan menghadapkan laporan dan 

sokongan ke Jabatan Perdana Menteri 

bagi mereka yang didapati prestasi 

mereka menurun itu. 

 

Dalam hal ini, perlulah jua diambil 

perhatian bahawa penjawat awam 

mempunyai peranan dan tanggungjawab 

yang besar dan berat dalam 

menyumbangkan ke arah kemajuan dan 

pembangunan negara serta memeduli 

kesejahteraan orang awam. 

 

Dalam melaksanakan peranan dan 

tanggungjawab berkenaan memerlukan 

komitmen yang tinggi dalam kesemua 

peringkat penjawat awam. Lebih-lebih 

lagi usaha kitani semua ke arah 

mencapai Wawasan Brunei 2035. Oleh 

itu, perkara ini hendaklah diseimbangkan 

dengan pihak penjawat awam                     

untuk melaksanakan peranan dan 

tanggungjawab dengan penuh komitmen 

dan fokus kepada menjana hasil yang 

dihasratkan. 

 

Walau bagaimanapun, perkara ini akan 

dilihat sama ada terdapatnya keperluan 

untuk dibuat penelitian semula 

mengenainya. 

 

Perkara ke-2 ialah soalan daripada Yang 

Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis 

yang menanyakan, “adakah terdapat 

perancangan untuk menaik taraf Institut 

Perkhidmatan Awam (IPA) menjadi 

institut kepimpinan dan pembelajaran 

yang bertaraf antarabangsa?”.  

 

Pada menjawabnya, Jabatan Perdana 

Menteri sememangnya mempunyai 

perancangan untuk menaikkan taraf 

Institut Perkhidmatan Awam (IPA) 

menjadi Pusat Kecemerlangan bagi 

pembangunan modal insan yang bertaraf 

antarabangsa yang mana perancangan 

ini direncanakan untuk dilaksanakan 

pada tahun 2020. 

 

Perancangan ini telah dimuatkan dalam 

Pelan Strategik Institut Perkhidmatan 

Awam 2018-2020 yang penyediaan pelan 

berkenaan berlandaskan tuntutan untuk 

peralihan hala tuju strategik setelah 

beroperasi selama 4 dekad. 

 

IPA komited untuk mengorak langkah 

mengikut perkembangan terkini dalam 

memacu bidang pembangunan kapasiti 

dengan menumpukan keutamaan-

keutamaan (priorities) kepada potensi 

masa ini (current potential) dan prospek 

masa depan (future prospect). 

 

Selaku Pusat Kecemerlangan, IPA akan 

menawarkan program yang berimpak 

tinggi yang dijana melalui intervency 

pembelajaran yang lebih bersistem 
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disasarkan kepada kumpulan tertentu 

dengan menggunakan pendekatan-

pendekatan pembelajaran yang inovatif 

dan disesuaikan dengan keperluan, 

kehendak agensi-agensi yang berkenaan 

dalam mendukung agenda kerajaan           

dan memacu pembangunan dan 

pertumbuhan sosioekonomi negara. 

 

Pusat ini dihasratkan untuk menjadi 

Pusat Kecemerlangan yang berasaskan 

penyelidikan (research batch) dan 

menjadi Resource Repository kepada 

amalan-amalan terbaik yang berkaitan 

dengan match area seperti kepimpinan, 

pembangunan sumber manusia dan 

organisasi pentadbiran dan pengurusan 

berlandaskan keislaman di peringkat 

serantau dan antarabangsa. 

 

Dalam melaksanakan strategi dan 

inisiatif, Pusat Kecemerlangan ini 

mempunyai kolaborasi dan akan terus 

berkolaborasi dengan institusi-institusi 

luar negeri yang difikirkan bersesuaian. 

Sebagai catatan hingga akhir-akhir ini 

beberapa usaha dan perundingan            

antara IPA Brunei Darussalam dengan 

pihak National Human Resources 

Development, Institute Republic of Korea 

(NHI) yang bertaraf dunia sedang 

berjalan walaupun dalam peringkat awal. 

 

Dalam pada itu, hubungan-hubungan 

biasa dengan institusi-institusi rantau 

ASEAN tetap berjalan terus antaranya 

dengan Institut Pentadbiran Awam 

Negara (INTAN), Malaysia, Civil Service 

College, Republik Singapura dan institut 

lain di negara-negara jiran. 

 

Perkara ke-3, yang diutarakan oleh Yang 

Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad 

mengenai usaha Work Exchange 

Programme untuk kerjasama antara 

sektor atau inter sectoral. Ingin kaola 

mengulang sedikit kenyataan kaola yang 

lepas iaitu: “usaha-usaha berkaitan 

penempatan kerja pegwai-pegawai 

kerajaan ke sektor bukan kerajaan 

bukanlah suatu perkara yang baharu.”  

 

Surat keliling Jabatan Perdana Menteri 

Bilangan 5/2005 mengenai garis 

panduan Pengurusan Personal untuk 

Pogram Peminjaman Secondment 

Pegawai-Pegawai Kerajaan Negara 

Brunei Darussalam dengan sektor swasta 

menerangkan mengenai Kaedah 

Pengurusan Personal dalam proses 

peminjaman (secondment) pegawai-

pegawai kerajaan NBD dengan sektor 

swasta sama ada kepunyaan kerajaan 

atau sektor swasta sepenuhnya. 

 

Surat keliling JPM tersebut juga 

mengandungi terma-terma atau syarat-

syarat perkhidmatan yang akan 

dikenakan kepada pegawai-pegawai 

yang dipinjamkan serta agencies sektor 

swasta yang meminjam pegawai itu nanti 

dan membantu pihak-pihak berkenaan 

melaksanakan program peminjaman 

dengan berkesan dan betul. Sebagai 

contoh terdapat pegawai-pegawai 

kerajaan yang ditempatkan di sektor 

swasta seperti sektor minyak dan gas 

dan sektor telekomunikasi.  

 

Sebagai tambahan kepada jawapan 

mengenai adakah exchange government 

to NGO and NGO to Government. Adalah 

tidak menjadi halangan bagi pegawai dan 



PAGI HARI ISNIN, 11 REJAB 1440/18 MAC 2019 
  

26 

kakitangan untuk aktif dalam NGO 

termasuk menjadi Ahli MPK, Takmir 

Masjid di luar waktu pejabat asalkan 

tidak melanggar peraturan ataupun 

undang-undang yang sedia ada. 

 

Pada masa ini pun ramai pegawai dan 

kakitangan awam yang berkecimpung 

dalam aktiviti-aktiviti tersebut di luar 

waktu bekerja bagi menyahut seruan 

kerajaan dan mempertingkatkan konsep 

kesukarelawanan dalam perkhidmatan 

awam. 

 

Pihak kerajaan tidak ada halangan untuk 

menerima permohonan penempatan 

daripada pihak NGOs. Pada masa ini, 

jabatan-jabatan kerajaan memang 

menerima permohonan penempatan 

para pelajar daripada institusi-institusi 

pengajian tinggi dalam dan luar negara. 

Jika terdapat permohonan yang sama 

daripada pihak NGOs pertimbangan yang 

sama adalah tertakluk kepada keperluan 

kementerian dan jabatan-jabatan 

kerajaan.  

 

Sekian terima kasih Yang Berhormat 

Pengerusi. 

 

Yang Berhormat FDR. AR. Dayang 

Siti Rozaimeriyanty binti Dato Seri 

Laila Jasa Haji Abdul Rahman:  Yang 

Berhormat Pengerusi. Soalan saya yang 

saya ajukan tempoh hari mengenai 

dengan isu akreditasi bagi pelajar-pelajar 

yang belajar di Australia belum lagi 

dijawab. Terima kasih Yang Berhormat 

Pengerusi. 

 

Yang Berhormat Menteri 

Pendidikan: Yang Berhormat 

Pengerusi, perkara itu dijawab sudah  

dan akan diteliti lagi mengenainya               

sebab ada jawatankuasa yang 

bertanggungjawab untuk menangani 

perkara itu. Jadinya, jawapan yang 

diberikan akan diteliti dan diambil kira 

dan diharapkan akan diberikan satu 

solusi yang akan mendapat win-win 

situation.  

 

Untuk makluman bersama jua universiti-

universiti di Australia pada masa ini telah 

pun mengadakan banyak program 

akademik yang ada honours programme. 

Jadinya, dinasihati kepada pelajar-

pelajar yang akan mengambil kursus-

kursus ataupun program-program 

akademik di universiti-universiti Australia 

untuk mengambil kira akan keadaan ini 

dan ia haruslah diberikan due diligence 

agar semua peringkat akan tahu sebelum 

mengambil perkara ini. 

 

Selalu dinasihati jua kepada pelajar-

pelajar terutama pelajar-pelajar yang 

akan membiayainya secara persendirian 

untuk menghubungi Kementerian 

Pendidikan sebelum membuat keputusan 

untuk membuat program-program 

dimana-mana universiti yang ada                        

di dalam dunia agar tidak ada isu 

akreditasi akan timbul setelah mereka ini 

graduate.  

 

Jadinya, ini proses yang biasa dilakukan 

dan diharapkan semua pihak akan 

bekerjasama agar perkara-perkara ini 

tidak menjadi satu masalah pada 

kemudian hari dan akan menghasilkan 

kerugian kepada pihak-pihak yang 

tertentu.  
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Diharapkan kerjasama semua pihak  

akan terus berkomunikasi dengan pihak 

Kementerian Pendidikan sebab proses 

ini, mekanisme ini ‘andang’ sedia ada 

sebelum ia menjadi satu masalah pada 

kemudian hari.  

Itu sahaja Yang Berhormat Pengerusi 

yang dapat disediakan. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Saya 

persilakan sekarang Yang Berhormat 

Awang Iswandy bin Ahmad. Ia bukan 

soalan lama tetapi soalan baharu 

mengenai Kementerian Hal Ehwal Ugama. 

Silakan. 

 

Yang Berhormat Awang Iswandy             

bin Ahmad: Terima kasih                            

Yang Berhormat Pengerusi.  

 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

Saya ingin mengajukan 3 soalan kepada 

Kementerian Hal Ehwal Ugama iaitu                    

di bawah Tajuk SJ01A Kod 002/002 - 

Pentakmiran Masjid serta Kod Akaun - 

002-003 - Penyebaran Dakwah:  

 

1. Kemahiran mengembangkan 

keusahawanan dalam kalangan belia 

masjid.  Apakah perancangan 

Jabatan Hal Ehwal Masjid untuk 

memberikan kemahiran dan               

kapasiti belia masjid supaya 

mempunyai kemahiran-kemahiran 

keusahawanan yang bersesuaian 

dengan kemahiran keagamaan dan 

kemasyarakatan mereka. Saya 

memberi contoh, jika kemahiran 

menjadi Bilal, Imam, pembaca doa 

atau Penggapai dapat dilaksanakan 

oleh belia masjid secara 

entrepreneurial maka dapatlah juga 

kitani laratkan program 

perkembangan keusahawanan dari 

Darussalam Enterprise dan juga 

lainnya kepada mereka. Setentunya 

peluang-peluang ini dapat juga 

diakses oleh para muslim 

entreprenuer ini seperti program 

yang sudah sedia ada seperti                       

i-Ready, Bank Usahawan,                             

i-Usahawan dan lain-lain. Sekurang-

kurangnya dapatlah ia menjadi 

potensi untuk menjana pendapatan 

dan grooming awal untuk menjadi 

usahawan muda.; 

  

2. Peluang pekerjaan di masjid. 

Pembinaan masjid adalah jumlah 

yang substantif dan setentunya 

kawasan yang juga luas dan                   

di tempat strategik seperti                      

di presidential dan komersial area 

yang berpotensi besar dapat 

memberi peluang pekerjaan kepada 

masyarakat sekeliling. Apakah atau 

adakah usaha-usaha untuk 

menjadikan masjid sebagai pemberi 

peluang pekerjaan?; dan  

 

3. Musabaqah Kebangsaan. Syarat-

syarat Musabaqah Kebangsaan pada 

masa ini ialah para peserta mestilah 

berumur 40 tahun ke bawah. Adakah 

perkara ini selaras dengan amalan-

amalan di peringkat dunia                    

seperti musabaqah-musabaqah 

antarabangsa? Ini memandangkan 

para qari dan qariah yang mencapai 

peringkat antarabangsa berumur                

40 tahun ke atas.  

 

Jika perkara ini untuk memberi 

peluang kepada belia, maka                
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saya ingin mencadangkan 

penambahbaikan supaya Musabaqah 

Belia Kebangsaan sebagai arena 

tersebut dengan latihan intensif 

diberikan. Biarlah Musabaqah 

Kebangsaan kitani tiada had umur 

untuk memberikan lebih banyak 

saingan sihat dan seterusnya para 

peserta lebih bersemangat untuk 

meningkatkan taraf serta kualiti             

yang diharapkan.  

 

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  

 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama:    حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ  Terima بسِْمِ اللّٰه

Kasih Yang Berhormat Pengerusi dan 

terima kasih juga kepada Yang 

Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad.  

 

1. Satu idea yang sangat baik apabila 

ada saranan untuk mengembangkan 

kapasiti belia masjid untuk ikut serta 

dalam keusahawanan.  

 

Yang Berhormat tadi membuat 

contoh boleh dibuat kemahiran. Jadi, 

bila kemahiran menyempurnakan 

jenazah, memang suatu perkara 

yang baik apabila ada kemahuan 

daripada pihak belia-belia sendiri 

untuk dibimbing ke arah ini iaitu 

untuk meluaskan lagi kegiatan 

mereka dan peluang-peluang mereka 

melalui penyertaan mereka sebagai 

kumpulan belia masjid melalui 

keusahawanan.  Jabatan Hal Ehwal 

Masjid akan diminta melihat 

kemungkinan ini.; 

 

2. Mengenai peluang pekerjaan                     

di masjid. Apakah ada rancangan 

untuk membuka peluang pekerjaan 

dengan membuka apa-apa peluang 

dari segi perniagaan dan dari segi 

kegiatan-kegiatan di kawasan masjid 

yang luas. Itu kalau ada kawasan 

masjid yang luas misalannya kitani 

berangan-angan mempunyai ada 

kedai, ada bazaar dan sebagainya, itu 

kali maksud Yang Berhormat Awang 

Iswandy. 

Kalau begitu Yang Berhormat 

Pengerusi, itu tertakluklah kepada 

keadaan nanti. Tetapi masjid tidak 

menutup kemungkinan-kemungkinan 

untuk membuka peluang dalam 

bidang pekerjaan dan sebagainya. 

Malah satu peringkat dahulu, ada 

pemikiran dengan sebuah masjid 

yang jawatankuasanya membukakan 

idea untuk mendapatkan tempat atau 

kebenaran di kawasan di luar masjid 

bagi mengadakan daycare.  

 

Ada lagi idea yang berhubung untuk 

meluaskan peluang-peluang supaya 

masjid dapat menyara dirinya sendiri 

dengan masjid-masjid dibenarkan 

berniaga dan sebagainya. Hal seperti 

ini akan terus dipertimbangkan dan 

akan dilihat oleh Kementerian Hal 

Ehwal Ugama potentialnya dalam erti 

kata tidak akan mengganggu 

sekiranya tidak akan menjejaskan 

hasrat masjid sebagai pusat ibadat 

dan sebagainya.; dan  

 

3. Had umur itu diadakan Yang 

Berhormat Pengerusi, sebenarnya 

sebagaimana juga idea daripada 
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Yang Berhormat sendiri, mahukan 

supaya dibuka bagi mencungkil bagi 

mengemukakan pembaca-pembaca 

qari-qari yang berkemungkinan yang 

akan lebih baik lagi secara meluas, 

hasrat kitani jangan melupakan 

peluang-peluang kalangan muda 

untuk tampil ke hadapan. Peluang-

peluang ini sebenarnya telah              

dibuka dalam masa 2 tahun Yang 

Berhormat Pengerusi memang sudah 

hasilnya qari kitani di peringkat 

kebangsaan yang masuk                             

ke peringkat final kitani melihat 

bahawa adalah dari kalangan               

muda-muda.  

 

Yang menggembirakan Yang 

Berhormat Pengerusi tidak saya 

sedari latar belakang disiplin                

agama, pendidikan agama, adalah 

juga latar belakang disiplin umum.   

Ini satu petanda yang baik                   

bahawa masyarakat kitani                  

bahawa penghayatan ataupun 

kecenderungan kepada perkara-

perkara keagamaan dan 

penghayatannya itu adalah secara 

meluas.  

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.  

 

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 

Berhormat Awang Haji Emran bin Haji 

Sabtu.  

Yang Berhormat Awang Haji Emran 

bin Haji Sabtu:   Terima kasih Yang 

Berhormat Pengerusi.  

 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

dan salam sejahtera. Kaola,                        

di kesempatan ini ingin membawakan 3 

perkara: 

 

1. e-Kubur. Difahamkan dalam 

Kementerian Hal Ehwal Ugama sudah 

mengadakan Program e-Kubur 

beberapa tahun yang lalu. Soalan 

kaola, sejauh manakah 

perkembangan e-Kubur tersebut 

dilaksanakan? Pada pandangan 

kaola, penentu kejayaan e-Kubur 

bergantung rapat dengan komitmen 

dan kerjasama dari pelbagai pihak 

terutama dalam kalangan ahli             

waris dalam memberikan maklumat 

keluarga mereka yang meninggal dan 

tanpa adanya kerjasama tidak 

mungkin program ini dapat 

dilaksanakan dengan baik.  

 

Kita mengharap dengan                     

langkah mendokumentasi maklumat 

berkaitan sejarah, bilangan jenazah, 

kenyataan butir-butir si mati dan 

waris, sedikit sebanyak ia akan           

dapat membantu mereka yang 

berkenaan lebih-lebih lagi bagi 

generasi yang akan datang.  

 

Berkaitan dengan itu juga 

dipohonkan mana-mana tanah-tanah 

perkuburan Islam yang bersesuaian 

akan dapat disediakan kemudahan 

asas seperti stor barang, tandas, paip 

air, bekalan api elekterik bagi maksud 

menjaga keselamatan, keselesaan 

dan kesempurnaannya.; 

  

2. Program dana wakaf umum. Program 

Dana Pembinaan Masjid telah 
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mendapat sambutan yang baik dalam 

kalangan umat Islam di negara ini.  

 

Soalan kaola, adakah inisiatif 

kementerian untuk memperkenalkan 

satu lagi dana umpamanya Dana 

Wakaf Umum iaitu satu lagi peluang 

bagi masyarakat dan orang ramai 

meraih pahala. Jika dana pembinaan 

masjid khusus bagi pembinaan 

masjid dan yang berhubung 

dengannya, manakala Dana Wakaf 

Umum pula digunakan untuk 

membina bangunan atau lain-lain 

kemaslahatan umum umat Islam            

dan pada masa yang sama sebagai 

wadah dan pilihan kepada 

masyarakat beramal menanam 

saham di akhirat sekali gus dapat 

membantu kerajaan dalam sama-

sama membangun negara.  

Akhir sekali tapak tanah wakaf 

seperti bekas bangunan masjid dan 

seumpamanya.  Soalannya, adakah 

inisiatif pihak kementerian untuk 

memajukan tapak-tapak tanah wakaf 

berkenaan supaya ia dapat diambil 

manfaat dan pada masa yang sama 

memanjangkan hayat amal jariah 

mereka-mereka yang berwakaf?   

 

Sekian sahaja Yang Berhormat Pengerusi 

terima kasih. 

 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama:  Terima kasih Yang Berhormat 

Pengerusi dan terima kasih juga kepada 

Yang Berhormat Awang Haji Emran bin 

Haji Sabtu.  Kurang jelas pendengaran 

kaola baru-baru ini mengenai apa               

e-kubur itu? Ada sesawangkah ataupun 

apa? 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Dibuat 

secara online barangkali. 

 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama:  Iatah yang kan kaola tanyakan 

Yang Berhormat Pengerusi. Ertinya 

apakah memang barangkali, minta maaf 

kaola Yang Berhormat Pengerusi, kaola 

kurang maklum samada projek ini               

Yang Berhormat ingin mengetahui 

sejauh mana perkembangannya. Tapi               

di hujung soalan Yang Berhormat                   

tadi mengenai kepentingan kubur.                      

 

Hal ini tersusun dengan baik 

sebagaimana yang dihasratkan oleh 

Kementerian Hal Ehwal Ugama sendiri 

iaitu merancang tanah-tanah perkuburan 

baharu yang teratur dan tersusun.  

Memanglah ianya satu saranan yang 

boleh difikirkan untuk kita sama-sama 

meningkatkan perkhidmatan kepada 

orang ramai melalui tanah perkuburan. 

 

Pertama sekali, termasuk soalan yang 

kedua, di hujung soalannya itu untuk 

ditambah atau diadakan segala 

kemudahan-kemudahan seperti tandas 

dan sebagainya. Itu memanglah 

cadangan yang baik dan akan difikirkan 

Yang Berhormat Pengerusi. 

 

Program pembinaan masjid yang sudah 

mendapat sambutan baik itu dialu-alukan 

oleh Yang Berhormat dan sebagai 

lanjutan Yang Berhormat, ingin 

menyarankan, sebenarnya bukan 

bertanya Yang Berhormat, kaola ingin 

menerangkan sama-sama kita beringat.  
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Dalam perbahasan ini bukan kan 

bertanya saja tetapi yang baiknya 

menyarankan apa-apa yang baik sebagai 

alternatif kepada apa yang dibuat oleh 

kerajaan, bukan sahaja Kementerian Hal 

Ehwal Ugama tapi semua kementerian. 

   

Jadi dalam hal ini, pertanyaannya itu 

merupakan saranan supaya 

ditimbangkan kalau baik misalannya 

untuk mengadakan wakaf umum.  

Mengenai wakaf ini, kaola akan 

menjawab soalan bertulis nanti 

mengenai kedudukan wakaf ini Yang 

Berhormat Pengerusi dan akan ada 

maklumat yang berguna untuk kegunaan 

umum.   

 

Tapi mengenai saranan Yang Berhormat 

untuk Kementerian Hal Ehwal Ugama 

menimbangkan setelah berjayanya Dana 

Pembinaan Masjid, penyertaan orang 

ramai dengan keyakinan akan mendapat 

pahala akhirat dan sebagainya, maka 

adakah pada masa hadapan akan 

diadakan inisiatif mengadakan dana 

untuk wakaf umum.  Nanti akan kita 

lihatlah apabila ada Akta Wakaf sudah 

siap.   

 

Apabila Akta Wakaf itu sudah siap, 

bagaimana ia akan bergerak, bagaimana 

mekanismanya dan sebagainya.  Pada 

masa ini kita memang sama-sama 

menyedari di negara-negara Islam yang 

lain, wakaf ini sudah berkembang untuk 

membantu perkembangan dan kemajuan 

kerajaan atau negara dalam bidang 

ekonomi masing-masing. 

 

Yang ketiga, tanah wakaf kubur.  Kalau 

tanah wakaf ini pada umumnya Majlis 

Ugama Islam Brunei sudah ada usaha 

untuk mengembangkannya, Yang 

Berhormat Pengerusi.  Mana-mana tanah 

yang boleh dimajukan telah pun 

dimajukan beberapa tahun ini melalui 

Badan Tanmiah Majlis Ugama Islam 

Brunei. Bahagiannya ialah kalau 

misalannya ada wakaf sudah di bawah 

riayah Majlis Ugama Islam Brunei.   

 

Jadi, ini bahagian Majlis Ugama Islam 

Brunei maka memanglah tidak nampak 

siapa pewakafnya.  Kecuali masjid,           

kalau kebetulan masjid itu dinamakan 

pewakafnya ataupun nama waris-

warisnya.  

 

Jadi, hal seperti ini sebenarnya tidaklah 

penting dalam perkara ibadat, Yang 

Berhormat Pengerusi.  Yang penting 

ialah bagaimana menjayakan wakaf itu 

untuk dilaksanakan kalau niatnya untuk 

masjid, sekolah, umum dan sebagainya 

supaya dapat dilaksanakan dengan 

sebaik-baiknya, itu yang penting.  Terima 

kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 

Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 

Lahit. 

 

Yang Berhormat Awang Haji Ramli 

bin Haji Lahit:  Terima kasih                               

Yang Berhormat Pengerusi.  

 

حْيمبِ  نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  سْمِ اللّٰه  

dan salam sejahtera.  Yang Berhormat 

Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.  

Dalam Tajuk SJ01A - Kementerian Hal 

Ehwal Ugama ini, kaola akan bercakap 

mengenai Kod Akaun 002-003 - 

Penyebaran Dakwah dengan peruntukan 
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Anggaran Belanjawan 2019/2020 

berjumlah $1,047,970.00.  

  

Yang Berhormat Pengerusi.  Syiar agama 

Islam di negara ini kian berkembang 

dengan kehadiran lebih ramai saudara 

baharu yang memilih agama Islam 

sebagai pegangan hidup mereka.  

Berdasarkan statistik lebih kurang 400 

orang setahun.  Pada tahun 2016, 

seramai 472 orang saudara baharu 

sementara Januari hingga Ogos 2017 

seramai 292 memeluk agama Islam 

seluruh negara.   

 

Keramaian saudara baharu yang semakin 

meningkat ini sudah tentu memerlukan 

peruntukan yang bertambah juga untuk 

membiayai tenaga pengajar dan 

pembimbing bagi mengajar dan 

memandu saudara baharu ke arah 

kefahaman agama Islam.  Begitu juga 

dengan majlis-majlis dakwah dan 

pengislaman yang semakin kerap.  

  

Soalan kaola, adakah peruntukan 

disediakan khusus untuk majlis-majlis 

pengislaman secara penuh ataupun 

peruntukan secara subsidi?   

 

Walau bagaimana pun, tidak semuanya 

bergantung pada pihak kerajaan.  Dalam 

konteks persaudaraan Islam berkaitan 

dengan saudara baharu ini, bahawa 

persaudaraan itu dibina atas saling 

menolong untuk kebaikan dan 

melahirkan lagi rasa takwa kepada             

Allah Subhanahu Wataala. Justeru,   

umat Islam sekarang harus sedar    

dalam memberikan sumbangan kepada 

saudara-saudahar baharu dan 

mengetahui peranan masing-masing 

dalam membentuk persaudaraan yang 

telah digariskan oleh Islam. 

 

Jika kesedaran ini ada, makanya tidak 

sukar bagi masyarakat Islam untuk 

berperanan bersama dengan pertubuhan 

bukan kerajaan atau kerajaan dalam 

membantu saudara baharu kita yang 

telah memeluk Islam atau digelar juga 

sebagai mualaf.  Bantuan itu boleh 

sahaja berbentuk buah fikiran yang 

berkaitan dengan akidah, akhlak dan 

syariat. 

 

Bantuan tenaga seperti membaik pulih 

rumah dan bantuan kewangan seperti 

barang keperluan harian dan jika 

cadangan kaola ini, jika tidak keterlaluan, 

kemungkinan boleh ditubuhkan Tabung 

Kebangsaan Saudara Baharu bagi 

menangani pelbagai isu saudara baharu, 

aktiviti keagamaan dan mengendali 

majlis-majlis pengislaman. 

 

Yang terakhir ialah Kod Akaun 004-003 - 

Kutipan dan Agihan Zakat.  Baru-baru ini 

kaola mengikuti lawatan ke projek 

perkebunan PROPAZ.  Tahniah kepada 

Kementerian Hal Ehwal Ugama kerana 

berjaya mengadakan program ini.  Kaola 

sempat berbual dengan peserta PROPAZ 

dari Mukim Telisai dan membeli juga 

hasil sedikit tanaman mereka.  Kelihatan 

mereka bersemangat dan gembira 

kerana terpilih menyertai PROPAZ.  Yang 

Berhormat Pengerusi, dalam lawatan             

ini kaola dimaklumkan program ini 

memakan masa selama 15 bulan.  

Ertinya memang bersesuaian sehingga 

tiba musim menuai hasil sayur beberapa 

kali dan para peserta mungkin sudah 

banyak menimba ilmu dan mahir dalam 
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hal-ehwal perkebunan yang mereka 

praktikkan. 

  

Kaola ingin cadangkan supaya ada 

kemasukan peserta baharu bagi setiap 5 

bulan pertama supaya progam ini ada 

tiga sesi kemasukan, peserta PROPAZ 

dalam tempoh 15 bulan tersebut agar ia 

ada berkesinambungan dan disarankan 

supaya ada lagi perancangan untuk 

mengadakan aktiviti lain yang boleh 

manjana ekonomi para peserta PROPAZ 

ini selain berladang; ataupun berkebun 

sayur. Misalannya, pertukangan kayu, 

membaiki enjin, perkhidmatan (service) 

penghawa dingin, membaik pulih badan 

dan mengecat kereta, menjahit dan lain-

lain.   

 

Sekian terima kasih Yang Berhormat 

Pengerusi.  

 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama:  Terima kasih sekali lagi kepada 

Yang Berhormat Pengerusi dan kepada 

Yang Berhormat Awang Haji Ramli bin 

Haji Lahit. Memang kalau kita melihat 

kepada angka saudara-saudara baharu 

bertambah dari tahun ke setahun tapi 

kalau dibandingkan dengan angka yang 

kita targetkan 500 orang setahun. Yang 

Berhormat Pengerusi, tahun yang 

terakhir ini nampaknya tidak sampai 500 

orang tetapi tidak kurang daripada 400 

orang. 

Syukur   sedemikian itu. Inti pati soalan 

Yang Berhormat Awang 

Haji Ramli bin Haji Lahit ialah sama ada 

majlis-majlis pengislaman diberi 

peruntukan ataupun ada subsidi bagi 

majlis pengislaman itu. 

 

Untuk menjawab soalan daripada soalan 

Yang Berhormat Awang Haji Ramli bin 

Haji Lahit, kaola dapat menyatakan 

bahawa pada umumnya ia termasuk 

dalam Peruntukan Operasi. Iaitu 

dibelanjai bagi majlis tersebut dalam 

keadaan-keadaan tertentu.  Dalam masa 

yang sama majlis-majlis tersebut terus 

dibiayai oleh tuan rumah yang 

mengadakan majlis itu di rumahnya. 

 

Jadi, perkara ini ada sudah semangat 

sebagaimana yang ditimbulkan oleh 

Yang Berhormat Awang Haji Ramli bin 

Haji Lahit bahawa tidak selamanya 

bergantung pada peruntukan kerajaan 

tetapi keluarga yang mengangkat 

pengislaman itu di rumahnya 

menyumbang kepada perbelanjaan 

kerajaan jua.  

 

Adakah sesuai untuk menimbangkan 

kerana perkara saudara-saudara baharu 

ini yang dibangkitkan oleh Yang 

Berhormat Awang Haji Ramli bin Haji 

Lahit bukan sahaja majlis 

pengislamannya tetapi mengenai 

latihannya, kebajikannya, perumahannya 

dan sebagainya.   

 

Supaya perkara ini tidak membebankan 

kerajaan, Yang Berhormat Awang Haji 

Ramli bin Haji Lahit mencadangkan 

ataupun menyarankan supaya 

ditimbangkan kalau dapat ada macam 

Tabung Dana saudara-saudara baharu. 

Pemikiran ini, yang ke hadapan jua Yang 

Berhormat Pengerusi, kerana kita 

melihat perkembangan kewangan kitani 

kehadapan, jadi boleh kita lihat nanti 

pada masa yang sesuai.   
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Pada masa ini, mengenai hal-ehwal 

saudara-saudara baharu kebajikan dan 

kesejahteraan mereka termasuk bukan 

sahaja pengislaman mereka itu, untuk 

dididik dan seterusnya di bawah kerajaan 

dan sebahagian besarnya mengenai 

kesejahteraan mereka.  

 

Mereka termasuk dalam Asnaf Zakat dan 

ditanggung oleh bahagian zakat 1/6 

daripada bahagian zakat dilaksanakan di 

Brunei ini untuk kegunaan mualaf kita. 

 

Sementara itu, mungkin kita dapat 

berpada-pada dengan apa yang ada ini 

sementara kita melihat ke hadapan nanti,    

pemikiran-pemikiran seperti ini 

akan kita pertimbangkan.    

 

Mengenai Porgram PROPAZ. Yang 

Berhormat itu, dapat kaola fahamkan 

program baharu yang diperkenalkan oleh 

Majlis Ugama Islam ini, Yang Berhormat 

Pengerusi, Program Az-Zira’ah Pertanian.   

 

Yang Berhormat, melihat 15 bulan dan 

inginkan supaya pengambilan ke dalam 

Program Az-Zira’ah Pertanian ini 

diadakan setiap 5 bulan supaya orang 

yang menyertai lebih ramai dan 

sebagainya. Ini akan dipertimbangkan 

Yang Berhomat Pengerusi.   

 

Satu perkara yang penting, Program Az-

Zira’ah Pertanian ini adalah dalam 

program pengupayaan Asnaf Zakat ini, 

aspek Program Az-Zira’ah Pertanian ini 

adalah sebagai percubaan Yang 

Berhormat Pengerusi.   

 

Dalam masa yang sama, terdapat 

pemikiran-pemikiran, Kementerian Hal 

Ehwal Ugama khasnya Majlis Ugama 

Islam Brunei jua ialah untuk 

menimbangkan Program Az-Zira’ah 

Pertanian secara meluas dalam erti kata 

bukan melalui  perladangan seperti yang 

ada di Kilanas, tetapi ialah dengan 

melatih dan kemudian menggalakkan 

mana-mana peserta dari Asnaf Zakat 

untuk berusaha dalam Program Az-

Zira’ah Pertanian ini. 

 

Walaupun sedikit-sedikit di rumah 

mereka, menanam lada, bawang, limau 

kesturi dan sebagainya, kalau dari 

beberapa keluarga dikumpulkan akan 

mendatangkan hasil yang banyak.   

 

Dengan menolong untuk pendapatan 

mereka juga. Hal-hal seperti ini, Yang 

Berhormat Pengerusi,   akan 

diperkembangakan jika Program             

Az-Zira’ah Pertanian yang ada sekarang 

ini berjaya yang nampaknya disokong 

kerana perbelanjaan untuk mengadakan 

progam ini agak tinggi berbanding 

dengan program-program lain, 

Yang Berhormat Pengerusi.    

 

Yang Berhormat Pengerusi: Ahli-Ahli 

Yang Berhormat.  Saya bercadang untuk 

menangguhkan Mesyuarat Jawatankuasa 

ini selama 15 minit. 

 

(Mesyuarat Jawatankuasa berehat 

sebentar) 

(Mesyuarat Jawatankuasa 

bersidang semula) 

 

Yang Berhormat Pengerusi:                                          

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ  Ahli-Ahli Yang  بِسْمِ اللّٰه

Berhormat kita bersidang semula dan 

kita masih lagi meneliti dan 
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membahaskan Tajuk Kementerian Hal 

Ehwal Ugama.  

 

Dalam senarai saya masih ada lagi 

terdapat ramai Ahli Yang Berhormat yang 

suka untuk turut serta dalam 

membahaskan dan membuat kenyataan 

terhadap Tajuk ini.  

 

Maka saya persilakan sekarang Yang 

Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin 

Apong. 

 

Yang Berhormat Awang Haji Abdul 

Wahab bin Apong: Terima kasih Yang 

Berhormat Pengerusi. Kaola akan 

bercakap mengenai Kod Akaun 005/001 

- Kolej Universiti Perguruan Ugama Seri 

Begawan dengan peruntukan yang 

diluluskan sejumlah $9,001,430.00. 

 

Sebagaimana dimaklumi, sejak tiga  

tahun kebelakangan ini pengajaran mata 

pelajaran Al-Quran tidak diajar 

sepenuhnya sebagai satu mata pelajaran 

yang wajib atau teras bagi setiap 

penuntut KUPU SB.  

 

Pada masa ini, hanya pengajaran 

diadakan dalam satu semester sahaja 

bagi setiap penuntut selama 4 tahun atau 

8 semester. Kaola fikirkan secara 

mendalam, adakah mencukupi ilmu 

dipelajari itu terutama dalam bidang                

Al-Quran bagi bakal guru agama untuk 

bekalan mereka yang akan mereka 

sumbangkan kepada murid-murid                  

di sekolah agama dan masyarakat 

setelah mereka menamatkan pengajian 

atau bekerja nanti? 

 

Sebagai contoh atau rekod, sebelum 

Maktab Perguruan Ugama Seri Begawan 

ini dinaikkan taraf sebagai KUPU SB, 

semua penuntut maktab sebelum ini 

diwajibkan untuk mempelajari dan 

mendalami Al-Quran selama 3 tahun 

(setiap semester mata pelajaran                     

Al-Quran itu mesti atau wajib dipelajari).  

 

Di samping itu, guru-guru agama yang 

diaturkan mengajar mata pelajaran                  

Al-Quran, guru tersebut dimestikan 

mendalami lagi dengan mengikuti Kursus 

Tahfiz Al-Quran iaitu kursus lanjutan Al-

Quran selama setahun atau lebih. 

 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 

Yang Berhormat. Kaola ingin 

mengetahui, apakah pendekatan pihak 

berkenaan untuk mendapatkan pelapis 

guru-guru Al-Quran di sekolah-sekolah 

agama yang hampir kesemua sekolah 

agama pada masa ini guru-guru Al-Quran 

yang mengajar terdiri daripada guru-

guru keluaran daripada Maktab 

Perguruan Ugama Seri Begawan. 

 

Yang Berhormat Pengerusi. Seterusnya 

kaola menyentuh pelajaran amali agama. 

Perlu diambil perhatian untuk diserapkan 

sebagai mata pelajaran wajib kerana 

mata pelajaran ini juga membawa 

keunikan tersendiri atau kelebihan 

kewibawaan seorang bakal guru agama 

di negara ini. Terutama di mata 

masyarakat.  

Kalau dulunya, seorang guru agama 

keluaran Maktab Perguruan Ugama Seri 

Begawan, apabila disuruh berhadapan 

untuk mengetuai tahlil, membaca doa 

selamat, Al-Quran, berdikir Brunei, 

mengganti Imam di masjid, membaca 
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khutbah dan seterusnya menguruskan 

jenazah dan sebagainya, mereka tidak 

segan dan malu bahkan mereka ini 

berkelayakan dan suka semua ini hasil 

dibekalkan ilmu amali yang dipelajari                 

di maktab itu. 

 

Sebab itu kaola menyarankan supaya 

kedua-dua mata pelajaran ini iaitu                    

Al-Quran dan Amali diberi keutamaan 

kerana tanpa kedua-dua mata pelajaran 

ini keunikan seorang guru agama yang 

tulen tidak berjaya di mata masyarakat 

dan negara.  

 

Seperti hasrat titah Kebawah Duli Yang 

Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan 

dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei 

Darussalam sempena Konvokesyen 

KUPU SB Kali Pertama Tahun 1432 

bersamaan Tahun 2011, antara lain 

baginda bertitah: “Beta berharap KUPU 

SB akan terus mengikuti landasannya 

yang dihasratkan. Janganlah ia 

menyimpang ke mana-mana tetapi 

biarlah terus konsisten selaku pusat 

perguruan agama tulen. Jangan sama 

sekali diabai tujuan perguruan ini kerana 

di sini ada tersirat matlamat khusus 

untuk dicapai.” 

 

Yang Berhormat Pengerusi. Kaola juga 

ingin menyentuh mengenai Jabatan Hal 

Ehwal Masjid iaitu Kod Akaun 002/002. 

Bagi memelihara kesucian dan kemuliaan 

institusi sesebuah masjid di negara ini, 

ada baiknya pihak berkenaan dapat 

memata-matai dalam menangani 

penggunaan masjid dan kawasannya 

sentiasa terpelihara kehormatan dan 

kesuciannya daripada hokum hakam 

Syar’ie. Terutama bagi wanita yang 

diharamkan memasuki dan berhenti 

dalam masjid. 

 

Misalannya apa yang terjadi tanpa kita 

sedari terdapat dalam kalangan wanita 

yang masih jahil atau sengaja tidak tahu 

semasa menggunakan dan menghadiri 

majlis seperti akad nikah dan majlis 

khatam Al-Quran. Antara mereka tidak 

menghiraukan hukum-hakam bagi 

mereka yang dilarang memasuki masjid 

kerana tidak mahu tertinggal melihat 

majlis berlangsung walaupun pegawai 

masjid atau Imam telah memaklumkan 

kepada yang empunya majlis hukum-

hakam dan larangan dalam masjid. 

 

Kaola mencadangkan demi menjaga 

kehormatan masjid ini: 

 

1. Penggunaan seperti Majlis Akad Nikah 

contohnya hanya terhad kepada 

pengantin lelaki dan jemputan lelaki 

sahaja. Sebagai contoh, kalau kitani 

lihat semua Majlis Akad Nikah yang 

dilaksanakan oleh ahli kerabat diraja 

kita di negara ini, semuanya dihadiri 

oleh pengantin lelaki dan jemputan 

lelaki sahaja. Contoh ini, kepada kita 

sebagai rakyat demi menjaga 

kehormatan masjid di samping 

sentiasa mendapat keberkatan yang 

dihajati.; dan 

 

2. Jabatan Hal Ehwal Masjid hendaklah 

mengambil tindakan yang sewajarnya 

tentang masalah tersebut. Misalannya 

membuat batasan-batasan larangan 

berpandukan fatwa Mufti Kerajaan. 

 

Kaola masih menyentuh jabatan yang 

sama. Seperti kita maklum setiap masjid 
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terdapat dua pegawai masjid dan cara 

bertugas secara bergilir-gilir kecuali 

Jumaat dikehendaki hadir bersama. Apa 

yang ingin kaola sentuh ialah kehadiran 

pegawai-pegawai masjid ketika 

sembahyang 5 waktu di masjid. Tidak 

dinafikan kehadiran pegawai masjid 

khususnya di Daerah Tutong didapati 

dapat menyempurnakan tugas yang 

diamanahkan.  

 

Walau bagaimanapun, terdapat 

sungutan dan aduan orang ramai 

terhadap sebahagian pegawai-pegawai 

masjid tidak dapat hadir sekali sekala 

bertugas pada waktu Zuhur dan Asar. 

Sebabnya bukanlah disengaja, mungkin 

yang dapat kaola buat penyelidikan iaitu 

antara sebabnya ialah pegawai masjid 

berkenaan bertugas jauh dari tempat 

kediaman mereka dan terpaksa 

mengambil anak balik daripada sekolah 

pukul 12 tengah hari dan menghantar 

anak ke sekolah agama iaitu bagi mereka 

yang mempunyai anak kecil. 

 

Pertanyaan kaola, apakah perkara ini 

diketahui? dan apakah langkah-langkah 

yang diambil demi menjaga imej pegawai 

masjid di mata masyarakat dan jemaah 

dan seterusnya memastikan pegawai 

masjid tidak ada halangan untuk hadir 

bertugas di masjid disebabkan jauh 

tempat tinggalnya. 

Kaola masih menyentuh mengenai 

Jabatan Hal Ehwal Masjid. Kaola ingin 

membangkitkan berhubung dengan 

pembinaan jalan masuk dan keluar                   

di Masjid Pengiran Anak Haji Mohammad 

Alam, Kampung Sengkarai Tutong.  

 

Seperti kita maklum, masjid ini dibina 

berhampiran lebuh raya Muara-Tutong 

dan Belait. Pada masa ini jalan masuk ke 

masjid tersebut ialah menggunakan 

Jalan Kecil Pengasing. Pembinaan jalan 

masuk dan keluar melalui jalan lebuh 

raya berkenaan adalah perlu iaitu melalui 

jalan susur. Memandangkan masjid ini 

sahajalah yang dibina berhampiran lebuh 

raya, maka tidak hairanlah ia jadi 

tumpuan orang ramai untuk 

mengerjakan sembahyang 5 waktu. 

 

Yang kedua, masjid ini juga 

kedudukannya hampir dengan Pekan 

Tutong, maka ia menjadi tumpuan untuk 

mengadakan acara keagamaan peringkat 

daerah dan juga peringkat kementerian 

kerana ia boleh memuatkan jumlah 800 

jemaah dan mempunyai keluasaan 

tempat letak kereta yang mencukupi.  

 

Kaola membangkit juga masalah kaola 

menyokong tadi sebagaimana yang 

disuarakan oleh rakan kaola Yang 

Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad, 

iaitu mengenai had umur 40 tahun. 

  

Jadi, kaola mendengar jawapan daripada 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama, kaola hanya menambah sedikit 

jika sekiranya pun kitani mengharapkan 

mengetengahkan belia untuk 

Pertandingan Akhir Kebangsaan maka 

apa salahnya johan dan naib johan 

Peraduan Belia Kebangsaan diserapkan 

masuk ke Peringkat Akhir Kebangsaan 

tanpa ikut menjalani Peraduan Peringkat 

Dewasa.   

 

Yang ke 2 juga, kalau kitani 

mengehadkan umur 40 tahun, 
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sebenarnya umur 40 tahun inilah umur 

matang sebagai qari ataupun pembaca 

Al-Quran yang bertaraf antarabangsa 

ataupun sudah matang kerana dalam 

usia tersebutlah telah menguasai ilmu-

ilmu tajwid yang mantap dan begitu juga 

dengan taranumnya. Maka sayang kalau 

kita mengehadkan umur 40 tahun 

sedangkan di peringkat antarabangsa 

tidak dihadkan umur 40 tahun hanya 

dihadkan kalau johan 2 tahun berturut-

turut maka ia akan tidak dibenarkan ikut 

lagi. 

  

Seterusnya kaola menyokong apa yang 

disarankan oleh Yang Berhormat rakan 

kaola Yang Berhormat Awang Haji Emran 

bin Haji Sabtu, iaitu kalau boleh 

ditambah lagi satu dana, iaitu dibuka 

Tabung Khairat di masjid-masjid                    

di seluruh negara kerana kitani melihat 

pada masa ini orang-orang yang susah 

dan memerlukan pertolongan. 

 

Jadi, sesuai dengan peranan masjid 

misalannya ada tabung masjid. Tabung 

masjid ini tidak boleh digunakan selain 

dari maslahat masjid iaitu untuk 

membersihkan masjid, membaiki 

kerosakan masjid dan sebagainya. Kalau 

Tabung Khairat kitani boleh membantu 

anak yatim, untuk membantu orang 

susah dan jika kesusahan dalam 

kampung itu misalannya kesusahan yang 

tidak memberatkan maka Jawatankuasa 

Masjid boleh membantu dengan duit 

Tabung Khairat masjid ini.  

Sekian terima kasih, Yang Berhormat 

Pengerusi. 

 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama: Kaola pernah beribun-ibun 

masa rehat beberapa hari yang lalu, 

kalau giliran kaola menerima soalan 

beranak-ranak, kaola akan minta Yang 

Berhormat Pengerusi bertanya certificate 

anak-anak soalan mereka itu. Sama ada 

original di sini atau pun macam mana tapi   

Yang Berhormat Pengerusi, sesuatu 

perkara yang menarik, sewaktu kaola 

membentangkan belanjawan 

kementerian, kaola menekankan 

komitmen kerajaan tidak 

mengtesampingkan pendidikan Islam itu 

pendidikan agama. 

 

Cabarannya kepada Kementerian Hal 

Ehwal Ugama untuk memastikan ia tetap 

relevan, direspons setepatnya kepada 

keperluan negara pada masa ini dan 

pada masa akan datang, kaola 

menyerahkan perkara itu kepada pihak-

pihak yang berkepentingan dalam bidang 

perancangan pendidikan.  

 

Inilah kitani kalau dapat menerima 

cadangan seperti bagaimana dalam 

hubungan ini KUPU SB ertinya Kolej 

Universiti Perguruan Ugama Seri 

Begawan yang asalnya Maktab 

Perguruan Ugama Seri Begawan. Yang 

Berhormat Awang Haji Abdul Wahab bin 

Apong itu nostalgia, kerana beliau itu 

orang yang banyak terlibat sebagai 

pelajar di Maktab Perguruan Ugama dan 

juga orangnya aktif dalam 

mengembangkan ilmu-ilmu agama 

setelah keluar daripada maktab. 

 

Jadi sesuatu input yang baik untuk KUPU 

SB melihat hal-hal seperti ini. Terutama 

sekali melihat kepada apa yang 

dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha 

Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan 
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Yang Di-Pertuan Negara Brunei 

Darussalam supaya KUPU SB tidak 

terkeluar daripada landasannya bahawa 

KUPU SB sendiri mempunyai matlamat. 

Antara matlamat yang penting, ialah 

mengisi keperluan masyarakat dalam 

bimbingan dan kepimpinan keagamaan.  

 

Jadi, hal ini tentulah sentiasa difikirkan 

oleh pihak-pihak berkenaan KUPU SB. 

Ertinya Jemaah Majlis KUPU SB sendiri 

bahkan oleh kementerian bahkan semua 

pihak. Yang setahu kaola yang dapat 

kaola maklumkan, ialah KUPUSB sudah 

mengambil langkah perkara ini pada 

akhir-akhir ini Yang Berhormat 

Pengerusi, terutama sekali bila terdapat 

laporan bahawa ada lepasan-lepasan 

KUPU SB yang memohon tauliah untuk 

mengajar Al-Quran dan didapati tidak 

layak diberikan tauliah. Jadi, persoalan di 

kementerian ialah bagaimana hal ini 

terjadi? 

 

Selepas itu kaola difahamkan langkah-

langkah mengubah kurikulum mengenai 

al-Quran itu. Kaola tidak pasti pula 

mengenai kurikulum amali agama. Tapi, 

yang penting ini ialah ia maknanya masih 

relevan dalam erti kata bagaimana untuk 

merelevankan pelajar-pelajar ataupun 

mahasiswa yang masuk ke KUPU SB itu 

untuk merespons kepada keperluan 

negara dalam bidang keagamaan seperti 

macam ani.  

 

Di samping juga memikirkan 

kesejahteraan lepasan-lepasan yang 

mengikuti aliran-aliran agama ini, salah 

satu input yang baik dan kaola berharap 

hal ini akan dalam catatan Kementerian 

Hal Ehwal Ugama, Yang Berhormat 

Pengerusi. 

 

Masih juga mengenai dengan KUPU SB 

ini iatah mengenai perkara amalan itu. 

Benar juga kalau pada masa dahulu 

lepasan Maktab Perguruan Ugama Seri 

Begawan itu atutah sebenarnya indung 

suka duka di kampung-kampung selain 

daripada pegawai-pegawai masjid.  

 

Pegawai-pegawai masjid itu sebenarnya 

adalah lepasan Maktab Perguruan 

Ugama Seri Begawan. Pada masa ini hal 

itu nampaknya tidak seberapa lagi jelas 

dan perkara ini juga sangatlah menarik 

dengan memperkukuhkan amali agama 

dalam kurikulum di KUPU SB. 

 

Jadi, saranan untuk pelajaran Al-Quran 

ditambah dan amali agama itu 

dimasukkan sebenar-benarnya di dalam 

kursus bagi memenuhi keperluan-

keperluan seperti ini adalah saranan 

yang baik.  

 

Walau bagaimanapun, tentulah KUPU SB 

diketahui mengambil langkah-langkah ke 

arah itu namun dari semasa ke semasa 

bolehlah melihat lagi untuk final tune 

sebarang apa juga program-program 

mereka berhubung dengan pelajaran 

kurikulum Al-Quran dan juga kurikulum 

amali agama. 

 

 

Dalam hal ehwal masjid mengenai 

kesuciannya, ini ringkas sahaja jangan 

Ahli-Ahli Yang Berhormat dari wanita dan 

yang hadir di sini agak tersingung 

dengan cadangan ini saranan untuk 

mengehadkan kehadiran semasa Majlis 
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Nikah di masjid itu terdiri daripada lelaki 

sahaja, perkara ini, akan disemak 

sehalus-halusnya.  

 

Yang penting memang kitani bertujuan 

memelihara kesucian masjid. Sekalipun 

barangkali, ada yang beralasan bukan 

macam ditetapkan dalam fiqah pada 

masa dahulu ditakuti kekhuatiran tapi 

pada sekarang ini ada alat-alat yang 

boleh menahan. Tapi hukum tetap 

hukum jadi kita akan melihat perkara ini 

sebaik-baiknya Yang Berhormat 

Pengerusi. 

 

Mengenai kehadiran Pegawai-Pegawai 

Masjid dalam pertanyaan bertulis ada 

Yang Berhormat Pengerusi tapi 

mengenai kehadiran Waktu Subuh, ani 

waktu Zuhur dan Asar ini, lain anglenya 

dan memanglah ini sangat-sangat 

diperhatikan Yang  Berhormat Pengerusi, 

sangat mendukacitakan ia terjadi 

sedemikian tetapi kalaukan menyatakan 

alasan kerana tinggal jauh dan komitmen 

dengan “mengantat”, mengambil anak 

sekolah meninggalkan tugas, itu tidak 

tepat. Tidak boleh dijadikan alasan oleh 

pegawai masjid. Jadi, perkara itu benar-

benar terjadi dan berulang-ulang maka 

dalam  aturan sekarang ini ia boleh 

diambil tindakan, tindakan yang 

bersesuaian bermula  dengan: 

 

1. Menasihatkannya.; 

2. Meminta tunjuk sebab dan setelah 

tunjuk sebab kalau tidak apa-apa.; 

3. Tindakan disiplin pejabat ataupun 

tindakan disipin mengikut peraturan-

peraturan kerajaan dalam bidang 

pekerjaan dan dalam bidang 

menunaikan tugas. 

 

Memang satu pekara yang sangat-sangat 

penting, apakah yang kerana faktor 

tinggal jauh dari masjid dan sebagainya, 

amalan pada masa ini Yang Berhormat 

Awang Haji Abdul Wahab bin Apong pun 

mengetahui, pemilihan ataupun 

penempatan petugas Pegawai-pegawai 

Masjid di masjid dengan mengambil kira 

tempat tinggal mereka yang tidak jauh 

dari masjid.  

 

Tidak semestinya sekampung dengan 

masjid tetapi boleh jadi kampung yang 

berhampiran dengan masjid pun masih 

jua. Jadi ertinya tidak sampai 

menghalang mereka dalam berjalan lebih 

daripada setengah jam membawa ke 

sejam ataupun bertugas di Tutong, 

tinggal di Sekurong kerana ada hal 

kononnya dan sebagainya tetapi 

seboleh-bolehnya kan tinggal di Tutong 

di mana-mana pun “nya urang”                 

di kampung-kampung di Tutong yang 

kira-kira tidak sama dengan jaraknya 

dengan di Sekurong dan akan 

diusahakan penempatan mereka. Kecuali 

kalau masjid ataupun balai ibadat                         

di pedalaman-pedalaman sukar untuk 

menempatkan atau mendapatkan 

rumah-rumah sewa, jadi didapatkanlah 

seboleh-bolehnya dalam kalangan orang-

orang pedalaman itu sendiri. Atu 

mengenai masjid dari segi kehadiran 

waktu Zuhur dan Asar. 

  

Mengenai masjid, jalan masuk keluar 

saya tadi merasa Yang Berhormat Awang 

Haji Abdul Wahab bin Apong sedang 

bercakap persoalan, saya “menoleh” 

kepada rakan kaola Menteri 

Pembangunan “menoleh” ke belakang, 
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kali pikir “bisdurang” ani berpikir kali ini 

perkara ini.  

 

Soalan Yang Berhormat Pengerusi 

pekara ini memang sangat diambil berat 

oleh Kementerian dan sekali-kali diangin-

anginkan kepada kementerian 

Pembangunan untuk mendapatkan 

peruntukannya. Peruntukannya agak 

besar kerana itu tidak dapat disiapkan 

semasa majlis itu siap dan mudah-

mudahan ada ikhtiar yang lain ke arah itu 

.  

 

Sokongannya kepada cadangan Yang  

Berhormat Awang Iswandy bin Ahmad 

mengenai had umur “camatulah” 

kitani berbahas. Ertinya, mana-mana 

pemikiran yang baik dari seorang ahli, 

sokongan atau pandangan yang lain 

daripada Ahli-Ahli yang lain.  

 

Jadi kitani dapat melihat beberapa aspek 

daripada beberapa isu yang ditimbulkan. 

Jadi, satu angle yang baharu ialah 

kalaupun mahukan belia itu masuk terus 

ke peringkat kebangsaan, disarankan 

supaya johan dan naib johan peraduan 

Al-Quran peringkat belia terus diangkat 

menyertainya. Ini satu perkara yang 

boleh dipertimbangkan. 

  

Kalau kitani sekat bagaimana kita mahu 

mengasuh orang baharu ini, macam 

mana kitani kan melihat sejauh mana 

mereka ani jua “nya urang” apabila 

mencapai umur 39 tahun kan termasuk 

40 tahun apakah bilangan mereka ini 

sampai kepada satu masa yang akan 

datang atu, yang sekarang ini masih kita 

asuh masih lagi menunjukkan 

keupayaannya. Diharapkan satu 

standard untuk pertandingan                           

di peringkat kebangsaan dan peringkat 

antarabangsa akan menimbangkan 

cadangan-cadangan tidak mengadakan 

sebarang had umur dalam pertandingan.  

 

Hanya untuk pertandingan ini bagi 

orang-orang yang sedemikian ini, Yang 

Berhormat Pengerusi macam-macam 

jenis pertandingan ini, ada masjid 

mengadakan di peringkat masjid 

senegara, terbuka bagi jemaah-jemaah 

masjid, semuanya peluang-peluang ini 

masih ada tapi inilah mahu ada cap 

(label)  Qari Kebangsaan. Jadi,                            

mudah-mudahanlah hal ini kita lihati 

mana-mana yang bersesuai pada masa 

akan datang. 

  

Tujuan kitani mengetengahkan itu ialah 

untuk mengembangkan pembacaan 

yang baik yang sampai mencapai taraf 

antarabangsa yang dijamin kalau 

misalannya belia sudah tentu akan 

sampai kepada umur 40 tahun, kalau 

mereka selepas itu masih lagi 

menampakkan keupayaan maka   

akan memikirkan bagaimana caranya 

nanti. 

 

Tabung Khairat di masjid-masjid seluruh 

masjid ini satu saranan yang baik dan 

patut didengar oleh pegawai-pegawai 

masjid kerana dari semasa ke semasa, 

masjid-masjid akan memohon kepada 

Majlis Ugama Islam Brunei untuk 

meminta kebenaran membuka Tabung 

Anak Yatim, tabung selain pihak-pihak 

berkenaan Jawatankuasa Kebangsaan 

misalannya kerana sumbangan untuk 

bencana alam di luar negeri selain 

sumbangan anak yatim peringkat 
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kebangsaan dan sebagainya. Dari 

semasa ke semasa jua contohnya untuk 

“nya urang” ada kegiatan pada bulan 

ramadhan dan belia dan sebagainya.  

 

Jadi, tentulah kementerian melalui 

Jabatan Hal Ehwal Masjid mengalu-

alukan pemikiran ini untuk 

menyeragamkan ertinya seperti ada  

Tabung Dana Tetap, inda semestinya 

dikendalikan oleh Jabatan Hal Ehwal 

Masjid dengan cara-cara pengurusan 

kewangannya adalah teratur dan 

sebagainya  perkara ini akan dilihat 

bersama Yang Berhormat Pengerusi.  

 

Sekian. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Terima 

kasih Menteri Hal Ehwal Ugama. Saya 

sekarang memberikan kesempatan 

kepada Yang Berhormat Menteri 

Kesihatan untuk membuat kenyataannya 

bahawa yang berhormat ingin untuk 

memberikan kenyataan tambahan 

berhubung dengan soalan isu yang 

dibangkitkan mengenai merokok di 

sekolah. 

 

Yang Berhormat Menteri Kesihatan: 

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi.   

   

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

Kaola ingin menambah sedikit jawapan 

daripada rakan sejawatan saya mengenai 

isu penuntut merokok di luar sekolah. 

Jadi kalau di luar sekolah ia diistilahkan 

sebagai kawasan awam.  

 

Yang Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli 

Yang Berhormat, di Negara Brunei 

Darussalam kadar perokok bagi dewasa 

yang berumur 18 tahun ke atas adalah 

lebih kurang 19.9% mengikut survey 

yang diadakan pada tahun 2016. 

Manakala kadar perokok remaja yang 

berumur 17 tahun dan ke bawah adalah 

11.4% iaitu lebih kurang 4,000 pelajar 

yang kebanyakannya dalam kalangan 

remaja lelaki dan sebilangannya remaja 

perempuan. Melalui Global School Base 

Student Health Survey yang diadakan 

pada tahun 2014, purata umur penuntut 

merokok ialah 17 tahun akan tetapi lebih 

70% perokok remaja telah mula merokok 

sebelum mencapai 14 tahun dan ada 

yang merokok seawal 7 tahun.  

 

Unit Penguatkuasaan Tembakau                       

di Kementerian Kesihatan akan membuat 

rampasan atas produk tembakau atau 

vape (e-Cigarette) yang dalam milik 

mana-mana kanak-kanak 18 tahun                  

ke bawah yang ditemui melakukan 

kesalahan di bawah Perintah Tembakau 

2005 seperti yang ditetapkan di bawah 

Bab 10 Perintah Tembakau 2005.  

 

Tindakan undang-undang akan diambil. 

Buat pertama kali, pendaftaran wajib 

dimestikan ke klinik berhenti merokok 

bagi pesalah-pesalah. Bagi kesalahan 

kedua kompaun $100.00 dan bagi 

kesalahan ketiga kompaun $300.00. 

Pada tahun 2018 sebanyak 42 rampasan 

produk tembakau dan vape e-cigarette 

yang dimiliki oleh penuntut yang 

berumur di bawah 18 tahun telah pun 

dibuat.   

 

Sekian terima kasih Yang Berhormat 

Pengerusi. 
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Yang Berhormat Pengerusi: Terima 

kasih Yang Berhormat Menteri Kesihatan. 

Kita berbalik kepada Tajuk Kementerian 

Hal Ehwal Ugama.  

 

Dan saya mempersilakan sekarang Yang 

Berhormat Awang Haji Umarali bin 

Esung. 

 

Yang Berhormat Awang Haji 

Umarali  bin Esung: Terima kasih Yang 

Berhormat Pengerusi.  

 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ  kaola bercakap بسِْمِ اللّٰه

mengenai panduan senarai produk halal 

dan restoran halal di Negara Brunei 

Darussalam bagi memastikan 

keharmonian dan kesejahteraan hidup 

beragama Islam di Negara Brunei 

Darussalam.   

 

Dalam memastikan produk-produk dan 

tempat-tempat makan dijamin halal, 

adalah dicadangkan agar diterbitkan 

sebuah buku panduan senarai produk 

dan restoran halal di Negara Brunei 

Darussalam.  

 

Buku panduan ini hendaklah dirujuk 

dengan mudah oleh orang ramai melalui 

pelbagai cara seperti risalah, telefon 

bimbit, laman sesawang dan sebagainya 

dan ia hendaklah sentiasa 

dikemaskinikan dari semasa ke semasa.  

Soalan saya, apakah Kementerian Hal 

Ehwal Ugama melalui jabatan-jabatan 

yang berkepentingan mempunyai 

perancangan untuk mengeluarkan buku 

panduan senarai produk dan restoran 

yang mendapat kelulusan halal di Negara 

Brunei Darussalam?.  

 

Sekian terima kasih. 

 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama: Untuk menjawabnya secara 

ringkas , kalau dilihat dari segi kegunaan  

umum, memanglah orang ramai melihat  

Sijil Halal, Permit Halal dikeluarkan oleh 

Majlis Ugama Islam Brunei.  Semua sekali 

mengenai pengetahuan untuk makanan 

halal haram, permakanan ini diserahkan 

kepada Majlis Ugama Islam Brunei 

ataupun Kementerian Hal Ehwal Ugama 

termasuklah untuk menyenaraikan 

produk-produk yang sudah dihalalkan 

ataupun yang diberi pengiktirafan halal 

ataupun premis-premis, restoran-

restoran  yang di berikan permit halal dan 

sebagainya.   

 

Amalannya kegunaan umum ada 

hubungan kepentingan peniagaan juga. 

Di negeri-negeri lain beberapa pihak 

persendirian mengambil alih peranan 

sedemikian.  Kitani lihatlah supaya ada 

kemungkinan sedemikian misalannya 

badan-badan perniagaan hatta 

kumpulan-kumpulan yang tertentu rasa 

tanggungjawab mengadakan sesawang-

sesawang khusus mengenai memandu 

bukan saja di negerinya malah di negeri-

negeri lain untuk kegunaan sedemikian 

dan tinggal lagi merujuklah ke Majlis 

Ugama Islam Brunei untuk mendapatkan 

data, fakta yang sebenar-benarnya. 

   

Koala ingin menambah penjelasan 

mengenai Masjid Sengkarai yang 

memerlukan jalan, perkembangan yang 

terakhir sekarang ini sudah ada 

Perancangan Kementerian 

Pembangunan melalui Jabatan Kerja 

Raya, untuk mendapatkan 
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design dan sebagainya dan  insya-Allah 

tidak ada apa-apa jika izinkan 

peruntukannya akan dilaksanakan 

dengan sebaik-baiknya. 

   

Mengenai Maktab Perguruan Ugama Seri 

Begawan dengan kursus Al-Quran dan 

juga amali agama, ingin diperbetulkan 

adalah kursus wajib, bagi universiti pada 

masa ini.  Tinggal lagi adakah                    

ia memadai setakat 8 period atau 

bagaimana itulah yang patut dibaiki.   

 

Syarat-syarat kursus wajib apabila 

penuntut tidak mencapai satu tahap 

mereka dikehendaki untuk mengikuti lagi 

sebagai intensif dan sebagainya. 

Tujuannya ialah untuk menyerapkan 

mereka ini kepada orang berkeupayaan 

yang berkelayakan bagi Al-Quran dan 

amali agama ini seperti mana apa yang 

diharapkan oleh Yang Berhormat Awang 

Haji Abdul Wahab bin Apong tadi.  

 

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 

Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar 

Alam Dato Paduka Seri Awang Haji 

Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu. 

  

Yang Berhormat Pehin Orang Kaya 

Pendikar Alam Dato Paduka Seri 

Awang Haji Hasrin bin Dato Paduka 

Haji Sabtu: Terima kasih Yang 

Berhormat Pengerusi dan Ahli-Ahli Yang 

Berhormat.  

 

Kaola hanya ingin membawa perkara-

perkara mengenai hal-ehwal 

pentakmiran masjid khususnya dari segi 

tahap piawaian pegawai-pegawai masjid 

termasuklah para Imam dan Bilal                      

di masjid-masjid, surau-surau dan balai-

balai ibadat di negara ini.   

 

Bidang kuasa  dan tugas pegawai-

pegawai masjid ini adalah seperti yang 

termaktub dalam Undang-Undang 

Negara Brunei Darussalam, Majlis Ugama 

Islam Brunei dan Mahkamah-Mahkamah 

Kadi Penggal 77 Bahagian 5 (Bilangan 

132).  

 

Kementerian Hal Ehwal Ugama 

khususnya melalui Jabatan Hal Ehwal 

Masjid tidak kendur-kendur memberikan 

perhatian kepada perkembangan, 

pengetahuan, kefahaman dan kemahiran 

pegawai-pegawai masjid di negara ini.   

 

Adalah difahami salah satu program yang 

telah dan sedang giat dilaksanakan 

adalah Program Pengajian Kitab Fathul 

Mu’in iaitu program pembahasan dan 

perbincangan mengenai hukum-hukum 

fiqah. Program ini dilihat akan 

meningkatkan lagi kredibiliti para Imam 

dan Bilal sebagai pemimpin masyarakat 

yang berpengetahuan tinggi dalam 

hukum-hukum fiqah. 

   

Apakah ada terdapat perancangan dari 

pihak Kementerian Hal Ehwal Ugama 

khususnya institusi-institusi pendidikan 

dan pengajian tinggi Islam tempatan 

untuk mengadakan atau menubuhkan 

akademi khusus bagi pendidikan para 

Imam dan Bilal di samping mengangkat 

program-program, pengajian dan latihan 

bagi para Imam dan Bilal yang sedia ada 

ke peringkat yang lebih tinggi seperti ke 

peringkat Sarjana Muda, Diploma 
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Lepasan Ijazah ataupun Diploma 

Tertinggi Kebangsaan.  

 

Program yang lebih meluas ini,   

akan dapat meningkatkan, 

mencerminkan lagi kewibawaan para 

Imam dan Bilal sebagai seorang pegawai 

masjid yang berilmu dan yang 

berkemahiran tinggi, dengan akhlak yang 

baik dan disegani serta menjadi contoh 

atau role model kepada masyarakat.   

 

Dalam sama-sama kita mempertingkat- 

kan lagi perekonomian negara selaras 

dengan sebagai hasrat Brunei maju, 

Kementerian Hal Ehwal Ugama 

memainkan peranan yang penting 

sebagai misalannya dalam 

merealisasikan potensi negara yang halal 

yang unggul di peringkat global. Pihak 

kerajaan memastikan kualiti dan sistem 

yang teratur terutamanya dalam 

berkaitan dengan perundangan, 

penguatkuasaan dan pengawasan 

makanan produk halal. 

   

Apakah perkembangan dan perancangan 

penubuhan pusat kecemerlangan 

penyelidikan halal di bawah Universiti 

Islam Sultan Sharif Ali (UNISSA) yang 

dilihat dapat membantu memacu 

pertumbuhan ekonomi negara seperti 

mana yang dititahkan oleh Kebawah Duli 

Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda 

Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara 

Brunei Darussalam pada Majlis Hablud 

Takharuj Hafl Al-Takharruj ke-6, 

Universiti Islam Sultan Sharif Ali pada 

Tahun 1438 Hijrah 2016 Masihi iaitu 

baginda menyarankan agar universiti 

berkenaan meneroka dalam satu bidang 

yang berkembang pesat sehingga ke 

peringkat antarabangsa pada masa ini 

iaitu Industri Halal yan merupakan 

tuntutan utama dalam Ugama Islam.  

 

Sekian  

اتهُُ  ك  ب ر  ةُ اللهِ و  حْم  ر  ل يْكُمْ و   و  السَّلا مُ ع 

 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama: Terima kasih soalan Yang 

Berhormat Pehin Orang Kaya Pendikar 

Alam Dato Paduka Seri Awang Haji 

Hasrin bin Dato Paduka Haji Sabtu 

mengenai kitab Fathul Mubin dengan 

kepiawaian kelayakan bagi Pegawai-

pegawai Masjid.  Lalu dengan soalan, 

apakah ada rancangan menubuhkan 

akademi khusus bagi Imam dan Bilal?   

 

Setakat ini kaola boleh menjawab tidak 

ada rancangan untuk menubuhkan 

akademi khusus tapi pegawai-pegawai 

masjid secara berfasa-fasa mengikut 

perkembangan kemajuan pendidikan 

ugama juga terutama sekali dari Kolej 

Universiti Perguruan Ugama Seri 

Begawan dan juga dari UNISSA bahkan 

sebahagian daripada UBD yang lepasan-

lepasan mereka ini telah diserapkan ke 

dalam untuk menjadi pegawai-pegawai 

masjid. 

 

Mereka itu berilmu ilmu ugama dan 

untuk menambahkan lagi ilmu mereka 

dari semasa ke semasa mereka 

dibimbing untuk mengikuti latihan-

latihan atau kursus-kursus yang 

diadakan oleh Jabatan Hal Ehwal Masjid 

atau oleh mana-mana pihak Kementerian 

Hal Ehwal Ugama bagi meningkatkan 

ilmu mereka kelayakan mereka dari 

semasa ke semasa bagi memenuhi 

keperluan.   Seperti, pada masa ini sudah 
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ada program-program di masjid-masjid 

tertentu untuk membaca dinamakannya 

Kitab Turath.   

 

Kitab Turath iaitu kitab-kitab yang lama 

menjadi asas kepada pegangan dan 

amalan kitani terutama sekali dalam 

perkara akidah, perkara syariah dan 

perkara fiqah yang disebutkan. Kitab 

Fathul Mu’in salah satu daripada 

contohnya.   

 

Jadi, hal seperti inilah yang kaola rasakan 

satu perkembangan yang sangat 

menggembirakan bahkan kata orang 

pada perkhidmatan agama kaola 

ataupun umur perkhidmatan dengan 

kerajaan kaola sudah sampai ke hujung 

ini, kaola merasa kagum.   

 

Dengan lahirnya orang yang mempunyai 

pendidikan agama dalam kalangan 

muda, dalam kalangan pada perumuran 

antara 20 dan 30 masuk ke 40. Mereka 

mempunyai keupayaan tampil memimpin 

masjid-masjid untuk program-program 

seperti ini.  Jadi  yang inilah 

yang sebenarnya yang kitani tunggu-

tunggukan dan kerana itulah 2 perkara: 

 

1. Usaha penyerapan yang berterusan 

lepasan-lepasan pengajian tinggi 

Islam dari luar negeri ataupun dari 

dalam negeri untuk berkhidmat 

dalam masjid.  Tidak menjadikan 

kitani kata orang kekurangan 

sehingga kira-kira kata orang akan 

mengadakan lagi semacam akademi 

khusus untuk mereka ini; dan 

  

2. Sudah ada tenaga-tenaga yang boleh 

diharapkan bagi membimbing sama 

ada mereka itu dari pegawai-pegawai 

masjid ataupun dari yang lain yang 

sudah bergerak dalam bidang 

dakwah dan bidang pendidikan 

ugama secara private bukan mereka 

belum berjawatan kerajaan dan 

seumpamanya dan hal ini sangat 

menggembirakan dan kaola sangat 

mengaguminya. Terima kasih. 

Mengenai had halal ini, tadi bisai kali juga 

kerana disebutkan pihak UNISSA dan 

UBD untuk diminta/dititahkan pada masa 

itu untuk mengadakan usaha bagi 

mendukung cita-cita kerajaan bagi had 

halal dan juga bagi industri halal ini. 

 

Kitani ambil peranan sama-sama dalam 

penubuhan kursus di UNISSA.  Jadi, 

kaola berfikir rakan kaola yang 

berkenaan kalau ada masa atau 

maklumat dapat kaola kumpulkan dapat 

kaola jelaskan kemudian. Terima kasih. 

 

Yang Berhormat Pengerusi:  Yang 

Berhormat Awang Haji Mohimin bin Haji 

Johari @ Jahari. 

 

Yang Berhormat Awang Haji 

Mohimin bin Haji Johari @ Jahari: 

Terima kasih, Yang Berhormat 

Pengerusi.   

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ  بسِْمِ اللّٰه

Kementerian Hal Ehwal Ugama ialah 

kementerian yang sangat penting 

kerananya ia ibarat roh dalam satu 

negara umat Islam. Kaola yakin di bawah 

kepimpinan Yang Berhormat Menteri Hal 

Ehwal Ugama akan sentiasa selari 
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dengan keperluan negara yang 

berpaksikan Melayu Islam Beraja.   

 

Kaola membawa di bawah Tajuk SJ01A - 

Majlis Ugama Islam Brunei: 

  

1. Pada masa kini terdapat kelambatan 

bantuan Majlis Ugama Islam Brunei 

(MUIB) khususnya bantuan 

pembinaan rumah daif, apakah 

langkah pihak Majlis Ugama Islam 

Brunei untuk meningkatkan tempoh 

masa bantuan pembinaan rumah daif 

ini?; 

 

2. Kaola ingin mencadangkan jika belum 

ada, bagi meningkatkan efisiensi 

fungsi Baitulmal dengan melantik 

konsultan bagi membantu mengurus 

penyaluran agihan wang zakat. 

Melalui Baitulmal ini dikira mampu 

mengeluarkan Asnaf Fakir Miskin dan 

mungkin juga Al-Gharimin kepada 

individu-individu yang berjaya dengan 

memperkasakan mereka dalam 

bidang usahawan.; 

 

3.  , diucapkan setinggi-

tinggi tahniah atas usaha Majlis 

Ugama Islam Brunei menjalankan 

Program PROPAZ yang berjalan 

dengan baik. Mudahan menjadikan 

peserta PROPAZ sebagai usahawan 

yang berjaya.  Salah satu usaha 

PROPAZ dalam bidang pertanian.  

Dalam usaha kitani ianya memerlukan 

penyediaan perbelanjaan tunai yang 

segera seperti pembelian baja dan 

sebagainya.  Mengikut maklumat 

penyediaan segera pembelian 

biasanya terlambat kerana 

memerlukan kelulusan yang 

berperingkat-peringkat.   Kelambatan 

pembajaan akibatnya pertumbuhan 

tanaman terbantut, stunted growth ini 

membawa kepada kurang 

mendatangkan hasil.; dan 

 

4. Bahagian Pusat Da’wah Islamiah, 

sejauh manakah follow-up pendidikan 

mualaf peringkat awal ke peringkat 

lanjutan seperti bacaan dan amali?  

Sejauh manakah keaktifan dakwah 

Syiar Islam kepada mualaf bagi 

sentiasa mendapat bimbingan dan 

mengamalkan ugama Islam dengan 

baik?  Masih terdapat golongan ini 

yang belum mencapai penguasaan 

asas-asas amali beragama.  Sekian, 

terima kasih. Yang Berhormat 

Pengerusi. 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama: Terima Kasih sekali lagi kepada 

Yang Berhormat Pengerusi dan terima 

kasih kepada Yang Berhormat Awang 

Haji Mohimin bin Haji Johari @ Jahari.  

Terima kasih atas sanjungan bahawa 

kementerian ini sangat penting.   

 

Semua kementerian dalam pemerintahan 

kitani adalah pada tahap yang sangat 

penting menjayakan kelangsungan 

sebuah negara.  Dalam pembinaan 

rumah ini, Yang Berhormat sendiri 

mengetahui bantuan-bantuan 

perumahan ini kepada mualaf daripada 

Pusat Da’wah Islamiah, diusahakan juga 

oleh Majlis Ugama Islam Brunei dalam 

secara langsung melalui Jawatankuasa 

Pengagihan Zakat.  Diusahakan juga oleh 

banyak pihak termasuk kalau ia mualaf 

kalau orang ramai, kalau orang daif ia 

ada program-programnya. Pada masa ini 
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dipusatkan dengan sebagai program-

program quick win. 

 

Ada lagi program yang dilakukan oleh 

contohnya pejabat-pejabat daerah dan 

pejabat-pejabat ugama daerah.  Semua 

ini menuju kepada tujuan hasrat untuk 

membantu perumahan bagi orang-orang 

yang memerlukan di bawah Asnaf Zakat: 

   

1. Dari semasa ke semasa program-

program ini dilihat untuk 

keberkesanannya.; 

 

2. Untuk mempercepatkan proses-

proses penyiapan segala 

perancangan-perancangan yang 

dibuat.;dan 

 

3. Perkembangan yang terakhir. Adalah 

kemungkinan dalam Asnaf Zakat ini 

akan mendapat tempat di kawasan-

kawasan perumahan yang ditentukan 

oleh Kementerian Pembangunan dan 

Jabatan Perumahan dan sebagainya.  

Jadi, Majlis Ugama Islam Brunei akan 

mengambil kesempatan setelah 

mendengar taklimat yang diberikan 

baru-baru ini untuk memikirkan 

pembinaan secara besar-besaran 

rumah-rumah di kawasan tanahnya 

yang sudah infrastrukturnya siap dan 

sebagainya.  Perkara ini akan 

memakan waktu bagi perancangan 

selain memikirkan jua pemilihan 

orang-orang yang bersesuaian untuk 

kesana.  

 

Dalam konteks orang Asnaf Zakat Yang 

Berhormat Pengerusi, dalam konteks 

perumahan, ada satu sudut yang kitani 

mesti fikirkan. Asnaf Zakat itu termasuk 

orang-orang yang bukan rakyat, baru 

bertaraf penduduk tetap. Jadi, kalau dari 

segi perumahan di kawasan yang 

dikhususkan bagi tanah Perancangan 

Perumahan Negara mereka itu tidak 

termasuk dalam syarat-syarat orang 

yang layak untuk diberikan perumahan.  

Inilah antaranya. Satu dasar akan 

diputuskan sama ada mereka ini akan 

dimasukkan juga. Kalau mereka 

memerlukan perumahan tapi mereka 

bukan rakyat, apakah mereka ini akan 

juga dimasukkan ke dalam skim itu, 

dalam program itu atau tidak, satu dasar 

akan difikirkan.  

 

Beberapa pemikiran awal sudah ada dan 

akan dihalusi lagi, Yang Berhormat 

Pengerusi. Tetapi yang mudahnya lagi 

bagi orang yang mempunyai tanah untuk 

membina rumah di atas tapak tanahnya. 

Tetapi, tanah itu kalau dilihat dari segi 

infrastruktur masih memerlukan macam 

mana jalan raya dan sebagainya 

sudahpun dialami seperti ini. Kos 

pembinaan sedemikian itu juga mahal,  

dengan ada peluang yang dibukakan 

oleh Kementerian Pembangunan melalui 

rancangan perumahan, melalui 

satu skim yang sekarang ini 

diperkenalkan,  keperluan perumahan 

bagi orang-orang Asnaf di bawah Majlis 

Ugama Islam Brunei akan dapat 

ditangani dengan lebih teratur, Yang 

Berhormat Pengerusi  .; 

 

Mengenai Program PROPAZ yang sudah 

diterangkan ialah pengupayaan Asnaf 

Zakat. Beberapa program yang 

dilaksanakan pada masa ini. Kemudian 

ditambah lagi dengan beberapa program 

yang baharu. Nampaknya, kalau kita 
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mengukur kejayaannya Yang Berhormat 

Pengerusi, kejayaannya itu, kaola kira 

bilangan orang yang memasukinya 

sekitar 100, berapa peratus yang sudah 

mendapat pekerjaan ertinya terkeluar 

daripada Asnaf. Beberapa peratus lagi 

belum.  

 

Kalau kaola dapat nyatakan memang 

peratusnya itu tinggi kejayaannya orang 

yang sudah mendapat pekerjaan melalui 

latihan-latihan dan sebagainya. Ataupun, 

tidakpun mendapat pekerjaan, orang 

yang dibantu dengan pengupayaan 

mereka untuk berusaha sendiri ada 

sudah yang menunjukkan kejayaan-

kejayaan. Tetapi, kalau bilangannya itu 

dikira daripada jarak waktu ada 10 tahun, 

kalau dikira jumlah bilangan itu adalah 

masih sedikit.  

 

Abis kaola sungguh menyedari dan 

menginsafi perkara ini patut difikirkan 

dengan sedalam-dalamnya. Sehinggakan 

mengenai perkara ini, pengurusan zakat, 

penggunaan zakat dan sebagainya yang 

dicadangkan ini disarankan 

menggunakan konsultan. Inilah satu 

perkara yang barangkali agak sulit, kaola 

akan menyatakan ataupun menerimanya 

sedemikian.  

Apa yang diperlukan bukan konsultan 

untuk menentukan perkara ini, pemikiran 

itu ada sudah dan pemikiran di luar 

daripada Majlis Ugama Islam Brunei atau 

di luar daripada pejabat ugama sendiri 

ada sudah. Pemikiran-pemikiran yang 

berbentuk bagaimana maju ke hadapan 

lagi. Dalam perkara mempergunakan 

bangsa kitani dan dalam 

mempergunakan, melaksanakan 

pengagihannya. Ada pemikiran-

pemikiran macam-macam.  

 

Yang sangat menggembirakan ada 

badan sukarelawan yang bergerak ke 

arah ini ingin bekerjasama dengan pihak 

Majlis Ugama Islam Brunei dalam 

pelaksanaan pengagihan-pengagihan 

zakat untuk penggunaan dan 

sebagainya. Konsultankah atau 

sebagainya, baiklah kitani lihat isu kitani 

boleh bersama dalam masyarakat ini, 

macam dalam Dewan ini, kitani ingin 

mendengar bagaimana lagi untuk 

memperbaiki. Jangan terus-terus 

menyerahkan perkara ini kepada 

konsultan.  

 

Konsultan itu mungkin orang luar 

‘karang’ ia inda ‘merati’ akan kedudukan 

kitani atau mungkin orang dalam yang 

‘merati’ akan kedudukan kitani. Tapi, 

apakah mereka itu berjiwa sukarelawan, 

social worker. Itu yang kitani pentingkan 

sama-sama untuk berfikir menghadapi 

masalah sedemikian ini.  

 

Pendidikan Mualaf, adakah berterusan. 

Bagaimana memastikannya dan 

sebagainya. Program-program yang 

dibuat oleh PDI sangat bagus sudah, 

Yang Berhormat Pengerusi. Ia menjamin 

kelangsungan pendidikan mereka itu 

setelah mereka mengikuti program-

program setelah masuk Islam, ada 

programnya tertentu dan follow up 

kepada itu ialah misalannya dengan 

lawatan-lawatan ke rumah-rumah 

mereka. Kalau mereka itu di pedalaman 

dan sebagainya, semua ini usaha untuk 

memastikan yang kitani ketahuilah. 
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Soalnya sejauh mana pencapaian 

mereka misalannya bacaan-bacaan 

sembahyang yang kitani harapkan terus-

menerus bacaan Al-Fatihahnya macam 

kitani menyebut, sebagaimana kitani 

orang yang sudah bersembahyang. Itu 

proses biasa atau bacaan macam mana 

keyakinan mereka, akidah mereka dan 

sebagainya. Itu satu proses yang 

berpanjangan.  

 

Bukan saja melalui Pusat Da’wah 

Islamiah yang bergerak ke arah itu, 

tetapi apa siaran-siaran yang diperolehi 

dari televisyen, radio dan sebagainya 

adalah membantu untuk mereka 

meningkatkan pengetahuan dan amalan 

beragama Yang Berhormat Pengerusi.  

 

Terima kasih. 

 

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 

Berhormat Awang Naim bin Haji Kamis. 

 

Yang Berhormat Awang Naim bin 

Haji Kamis: حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ  بِسْمِ اللّٰه

 السَّلامَُ عَليَْكُمْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ 

 

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

Persoalan yang saya akan kemukakan 

berkenaan dengan Kod Akaun 004/003 – 

Kutipan dan Agihan Zakat. Kutipan dan 

Agihan Zakat setiap tahun dilaksanakan 

di negara ini dengan wang zakat ini 

diagihkan-agihkan kepada mereka yang 

berkelayakan mengikut syarat-syarat 

yang telah ditetapkan oleh pihak 

kerajaan iaitu Kementerian Hal Ehwal 

Ugama. Sehubungan dengan itu, saya 

ingin bertanya: 

 

1.  Adakah Kementerian sudah 

mempunyai peta jalan ataupun road 

map untuk memperkasa golongan 

atau mereka yang menerima zakat 

dan bantuan Asnaf?. Sejauh 

manakah keberkesanan pengagihan 

wang zakat di negara ini ke arah 

mencapai zero poverty atau tiada ada 

kemiskinan?;dan 

 

2. Sejauh manakah perkembangan dan 

keberkesanan bantuan yang berupa 

non-case payment kepada mereka 

yang dihulurkan alat-alat seperti 

mesin-mesin rumput, pemanggangan 

ayam dan seumpamanya dapat 

membantu mereka (penerima) untuk 

menjalankan bisnes kecil-kecilan; 

Seterusnya di bawah Kod Akaun 00500 / 

000 Pendidikan Islam. Yang Berhormat 

Pengerusi. Seperti mana yang kitani 

sama-sama maklum bahawa kebanyakan 

sekolah agama di negara ini masih lagi 

menumpang di bangunan sekolah-

sekolah rendah, seperti mana yang 

dijelaskan dalam mukadimah. Seperti 

mana yang kitani maklum bahawa 

sebanyak 38 buah sekolah agama dari 

143 sekolah agama yang menggunakan 

bangunan sendiri.  

 

Pertanyaanya, apakah ada perancangan 

dan strategi Kementerian Hal Ehwal 

Ugama untuk menggalakkan lebih 

banyak lagi pendidikan swasta agama              

di negara ini supaya dapat bersaing 

dengan pendidikan agama kerajaan di 

samping untuk mengurangkan 

kesesakan dan kepenuhan di sekolah-

sekolah agama kerajaan dan dalam 

hubungan ini juga adalah dipohonkan 
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supaya elaun pelajaran akan dihulurkan 

seperti mana yang dihulurkan oleh 

kerajaan kepada mereka yang 

bersekolah swasta. 

 

Terakhir, sekali lagi dipohonkan kepada 

Kementerian Hal Ehwal Ugama supaya 

dapat memasukkan peruntukan 

pembinaan sekolah agama bagi 

Kampung Subok diperuntukkan pada 

tahun-tahun yang akan mendatang.  

 

Sekian Yang Berhormat Pengerusi, 

terima kasih.  

 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama: Terima kasih sekali lagi kepada 

Yang Berhormat Pengerusi dan juga 

kepada Yang Berhormat Awang Naim bin 

Haji Kamis. 

  

Kutipan dan agihan zakat adakah sudah 

mempunyai road mapnya? Akan 

menayangkan road mapnya itu, kalau 

dilihat dari penerangan berhubung 

dengan zakat ini, bukan sahaja dalam 

Dewan ini dan luar Dewan ini kita dapat 

melihat Yang Berhormat Pengerusi. 

Memang usaha untuk mengangkat taraf 

mereka itu mengeluarkan mereka 

daripada kemiskinan kepada orang yang 

dapat berdiri sendiri, itu usaha kita. 

Kita menuju matlamat itu dan berbagai-

bagai jalan sudah ada antaranya: 

PROPAZ, bantuan yang berupa wang 

tunai, untuk membantu mereka 

memulakan perniagaan dan sebagainya 

dan disebut jua tadi sebagaimana jua 

bantuan-bantuan seperti mesin rumput, 

mesin jahit, pembakar panggang dan 

sebagainya. Semuanya ini berupa ke 

arah itu Yang Berhormat Pengerusi. 

Bertanya apakah road map itu? Kaola ini 

bukanlah orang teknikal Yang Berhormat 

Pengerusi, kaola tidak dapat menjawab 

sejauh mana besarnya road map itu, 

sejauh mana panjang road map itu, 

berapa kilometer lagi dan akan datang. 

 

Tapi yang pasti, dipastikan bahawa wang 

kutipan zakat telah digunakan bagi 

kegunaan asnafnya dan dirancangkan 

untuk mengangkat atau mengeluarkan 

mereka itu, melepaskan mereka itu 

daripada kemiskinan, itu yang penting. 

 

Kaola ingin menegaskan, bahawa zakat 

yang ada dari semasa ke semasa tidak 

kurang daripada $17 juta atau $16 juta 

setahun dan baki-baki yang sebelumnya 

lagi ada, semua dirancangkan untuk 

kearah ini Yang Berhormat Pengerusi. 

Kearah mengupayakan, membantu 

orang yang tidak berupaya untuk dapat 

diupayakan kerana tidak ada pekerjaan 

dan sebagainya, memang targetnya di 

sana ialah keluarga itu Yang Berhormat 

Pengerusi. Keluarga itu mempunyai anak 

dan anaknya itulah yang dibagikan 

agihan jua dalam agihan bulanan yang 

memakan jangka masanya untuk 2 

tahun, Yang Berhormat Pengerusi. 

  

Hal-hal seperti inilah yang pada 

keseluruhannya kita melihat bahawa 

zakat itu dan bersama juga dengan 

rancangan kebajikan kerajaan di bawah 

JAPEM dan bahkan juga di bawah 

Yayasan Sultan Haji Hassanal Bolkiah 

dan ada lagi di mana-mana menjadikan 

masyarakat kita ini ada semacam cara 

mengelakkan orang miskin turun ke 

jalanan jadi peminta-peminta sedekah. 

Inilah yang kita syukuri jua, tidak 
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menjadikan masyarakat kita ataupun kita 

melihat di mana-mana, di lorong-lorong 

atau di jalan-jalan ada orang yang 

meminta sedekah. 

 

Salah satu daripadanya ialah kejayaan 

Skim Kebajikan yang ada termasuk 

daripada zakat dan daripada sumber-

sumber lain, Yang Berhormat Pengerusi. 

Kita bersyukur mengenai perkara ini. 

Kaola, secara umumnya menjawablah  

jika road map itu sedemikian maka 

termasuklah jua apa keberkesanan untuk 

dapat membantu penerima menjalankan 

usaha. Setakat ini begitulah. 

 

Ada jua yang gagal, terang-terang gagal, 

misalannya diberikan bantuan motor 

tambang untuk berusaha menjadi 

penambang, akhirnya berhenti jadi 

penambang, motor tambang dijual. 

Begitu juga untuk nelayan, akhirnya 

motor itu tersadai sahaja dan tidak lagi 

menggunakan motor itu. Ia akan 

menggunakan cara-cara lain lagi. 

Semuanya ini tentang kejayaan dan 

ketidakkeberkesanan, hanya itu diukur 

daripada kejayaan dan kegagalannya itu 

memang ada, Yang Berhormat 

Pengerusi. Tapi yang nyata, nyata. 

  

Kita ini mengadakan semacam jaminan 

bahawa masyarakat kita tidak sampai 

jatuh kepada kemiskinan tegar. 

Kemiskinan tegar itu ertinya kalau ia 

tidak ada rumah, akan duduk di jalan-

jalan, kalau yang tidak mempunyai 

pendapatan akan menjadi peminta 

sedekah dan sebagainya. Jadi, yang 

sedemikian itu kaola secara langsung 

mengenai zakat itu. Ini secara sekali 

jurus mejawab persoalan-persoalan 

mengenai zakat dan sebagainya daripada 

Yang Berhormat Awang Naim bin Haji 

Kamis sedemikian itu. 

 

Mengenai persekolahan, memanglah 

diakui tadi sebenarnya masa kaola 

menyatakan itu sebagai menambah 

kepada rakan sejawatan kaola Yang 

Berhormat Menteri Pendidikan dan kaola 

mengucapkan terima kasih kepada 

Kementerian Pendidikan yang 

menampung sebahagian besar daripada 

persekolahan agama di sekolah-sekolah 

rendah yang lain. Tapi, sebenarnya ada 

lagi kementerian-kementerian yang 

berkenaan termasuk Jabatan Perdana 

Menteri seperti Pasukan Polis Diraja 

Brunei mengadakan sekolahnya, 

Kementerian Pertahanan dan beberapa 

buah di bandar ini, di Brunei Muara,                 

di Daerah Tutong yang juga mengadakan 

persekolahannya, Yayasan Sultan Haji 

Hassanal Bolkiah sendiri dan bahkan 

sekolah swasta JIS ada sekolah 

agamanya. 

Memanglah ada kalau dari segi 

perancangan kita memerlukan mana 

bangunan-bangunan untuk dibangunkan 

sekolah  ُ  kita akan bangunkan  إِنْ ش اء  اللّٰه

dan di Kampung Subok ini, kita akan lihat 

sejauh mana tadahan di Kampung Subok 

ini sebenarnya memerlukan sebuah 

sekolah berasingan daripada sekolah-

sekolah yang berdekatan di kawasan 

berkenaan itu nanti. Terima kasih. 

Yang Berhormat Pengerusi: Yang 

Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @ 

Sabli bin Haji Arsad.   
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Yang Berhormat Awang Haji Abdul 

Hamid @ Sabli bin Haji Arsad:  

Terima kasih Yang Berhormat Pengerusi. 

 

حْيم نِ الرَّ حْم َٰ ِ الرَّ السَّلامَُ عَليَْكمُْ وَرَحْمَةُ اللهِ وَبَرَكَاتهُُ  بِسْمِ اللّٰه  

dan salam sejahtera. Kaola ingin 

menyentuh mengenai Tajuk SJ01A – 

Kementerian Hal Ehwal Ugama iaitu 

mengenai perkara halal haram. 

 

Di negara-negara lain, pada masa ini 

telah pun memberikan pensijilan halal 

bukan sahaja makanan malah telah pun 

meliputi seperti pharmaceutical, 

kosmetik, pengangkutan barang, 

barang-barang yang digunakan harian 

dan sebagainya. 

 

Soalannya: Adakah kementerian telah 

pun membuat pensijilan bagi barang-

barang berkenaan? Jika belum, adakah 

cadangan menuju ke arah tersebut 

kerana dijangkakan kemungkinan 

industri tersebut akan wujud di negara ini 

dan memerlukan Sijil Halal. 

 

Dalam minggu yang lalu, pihak 

kementerian telah pun mengeluarkan 

memorandum dan surat makluman 

mengenai produk makanan roti yang 

tidak halal oleh pekilang berkenaan dan 

disahkan oleh pihak kementerian. 

Sekarang ini, isu-isu kemasukan produk 

makanan yang diragui kehalalannya 

sekarang semakin banyak terdapat                   

di supermarket dan kedai runcit.  

 

Kita sering dengar masalah penggunaan 

logo halal di luar negeri, produk-produk 

yang mempunyai gelatin seperti yang 

dimaklumkan baru-baru ini. 

Persoalannya: 

1. Adakah pihak halal haram juga 

dilibatkan ke atas barang-barang yang 

diimport dari luar negeri?; 

 

2. Juga disuarakan oleh orang ramai, 

dicadangkan supaya semua produk-

produk yang diragui kehalalannya 

untuk dipisahkan ruang 

penyimpanannya dan juga perlunya 

enforcement haruslah dikuatkan bagi 

memastikan perkara-perkara seperti 

ini tidak akan terjadi lagi. 

Soalan seterusnya, pihak halal haram 

juga mengeluarkan sijil-sijil ke atas ayam 

dan daging yang diimport dari luar 

negeri, juga produk lain yang bukan dari 

ayam dan daging tetapi hanya kepada 

syarikat yang tertentu sahaja. Ingin 

mengetahui, adakah pada masa ini telah 

atau akan dibuka pada pengimport-

pengimport yang lain?  

 

Adalah dirasakan jalan ini akan 

membantu memperkenalkan dan 

mempercepatkan pengenalan Halal 

Brunei ke arah persada antarabangsa.  

 

Sekian  

ةُ اللهِ  حْم  ر  ل يْكُمْ و  اتهُُ و  السَّلا مُ ع  ك  ب ر  و   

 

Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal 

Ugama: Terima kasih Yang Berhormat 

Pengerusi dan kepada Yang Berhormat 

Awang Haji Abdul Hamid @ Sabli bin Haji 

Arsad.  

 

Kaola memohon maaf Yang Berhormat 

Pengerusi, pendengaran kaola tidak 

berapa jelas berhubung dengan soalan 

Yang Berhormat tapi kaola dapat 
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mengesannya, persoalan mengenai halal 

haram produk makanan.  

 

Tetapi persoalannya apa yang sebenar 

isu yang akan ditimbulkan, kurang jelas 

kepada kaola. Perkara ini nanti akan 

kaola susuli lagi kepada Yang Berhormat 

atau kalau ada nanti catatan dalam 

handsard, akan dapat kaola rujuk, Yang 

Berhormat Pengerusi dengan sebaik-

baiknya. 

 

Yang Berhormat Pengerusi:  Ahli-Ahli 

Yang Berhormat, saya kira cukuplah 

dahulu kita membincangkan dan 

membahaskan Rang Undang-Undang 

Perbekalan ini.  

 

Maka, saya tangguhkan Mesyuarat 

Jawatankuasa ini untuk membolehkan 

kita bersidang semula dalam 

Persidangan Majlis Mesyuarat Negara. 

 

(Mesyuarat Jawatankuasa 

ditangguhkan) 

 

(Majlis Mesyuarat bersidang 

semula) 

 

Yang Berhormat Yang Di-Pertua:  

Ahli-Ahli Yang Berhormat, Kita bersidang 

semula dalam Persidangan Majlis 

Mesyuarat Negara. Maka saya 

tangguhkan Persidangan Majlis 

Mesyuarat Negara ini untuk kita berehat 

sebelah tengah hari.  

 

 kita akan bersidang semula 

pada petang ini nanti mulai pada pukul 

2.30 petang.  

 

 

Sekian  

اتهُُ  ك  ب ر  ةُ اللهِ و  حْم  ر  ل يْكُمْ و   و  السَّلا مُ ع 

 

(Majlis Mesyuarat ditangguhkan) 

 

 


